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Kdo bo polnil zdravstveno blagajno, 

Tudi teden, ki je za nami, je bil v pretežni meri obarvan z do-
gajanjem v povezavi z epidemijo novega koronavirusa. Vlada je 
pripravila šesti paket ukrepov (PKP6) za pomoč gospodarstvu 
in državljanom v tem zahtevnem obdobju, ki pa za številne po-
slovne subjekte očitno ne bo prinesel olajšanja. V sekciji za go-
stinstvo in turizem pri Obrtno-podjetniški zbornici napoveduje-
jo nov val odpuščanj in zapiranje gostinskih lokalov.

Gostinci so pričakovali, da bo novi paket ukrepov poma-
gal najbolj prizadeti panogi, predvsem pa, da bodo do pomoči 
upravičeni vsi, ki so morali z odlokom ustaviti poslovanje. »Ne-
sprejemljivo je, da morajo delodajalci po PKP6 pokrivati več kot 
40 odstotkov nadomestil plače zaposlenih, ki so na čakanju na 
delo. Nadomestilo plač bi morala država kriti v celoti. Prav tako 
so velik problem fiksni stroški, najemnine in krediti,« opozarja 
predsednik gostincev pri obrtni zbornici Blaž Cvar.

Pred časom zaostrene omejitve javnega življenja medtem 
kažejo pozitivne rezultate, saj se reprodukcijsko število, ki je 
pokazatelj širjenja virusa, umirja. A prepočasi, je prepričan 
zdravstveni minister Tomaž Gantar, ki predlaga dvotedensko 
radikalno ustavitev družbe. Gospodarstvo, iz katerega se pol-
ni (tudi) zdravstvena blagajna, temu odločno nasprotuje, saj 
bi bile posledice takšne ustavitve za podjetja, zlasti v industri-
ji, ki proizvaja izdelke za globalni trg, dolgoročno škodljive. Na 
stran podjetij in podjetnikov je stopil tudi gospodarski minis-
ter Zdravko Počivalšek, ki opozarja, da aktualna kriza ni samo 
zdravstvena, ampak tudi ekonomska.

Večja podjetja v Zgornji Savinjski dolini v tem času poslujejo 
relativno stabilno, z upoštevanjem vseh zaščitnih ukrepov, ki so 
potrebni, da se prepreči širjenje virusa na delovnih mestih. De-
lodajalci ravnajo odgovorno, in to terjajo tudi od zaposlenih, ka-
ko pa se slednji potem obnašajo v domačem okolju, je izključno 
stvar njihove odločitve in odgovornosti.

Če pogledamo na spletno stran Sledilnika covid-19, nam hit-
ro pade v oči s temno vijolično obarvana občina Gornji Grad, 
kjer imajo na dan, ko zaključujemo s pripravo časopisa pred 
oddajo v tiskarno, 2,4-odstotno stopnjo okuženosti. Zelo visoko 
torej, pred gornjegrajsko so samo občine Kuzma (3,3 %), Ro-
gašovci (3,2 %) in Beltinci (2,6 %). A bodimo realni, Gornji Grad 
se je znašel v slovenskem vrhu predvsem zaradi okužb v cen-
tru starejših.

V tokratni številki Savinjskih novic vas k branju, poleg osta-
lih zanimivih prispevkov, vabi tudi tematska priloga o nakupova-
nju v času epidemije. Tudi na tem področju ni več tako, kot je bi-
lo. Vse več kupcev je digitalno pismenih in trgovci se bodo mora-
li, če se še niso, temu prilagoditi. Prej ko to naredijo, bolje zanje.

MŠ

JM

AŽ

če ugasnemo gospodarstvo?
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RDEČI KRIŽ SLOVENIJE IN ZGORNJESAVINJSKO OBMOČNO ZDRUŽENJE ŠE NAPREJ NUDITA POMOČ

Pomoči potrebni prejemajo pakete s hrano, šolske 
potrebščine in letovanja

119 otrok 
je prejelo bone za nakup v lokalni papirnici 
v skupni vrednosti 2.840 evrov.

Pomoči potrebni v naši dolini so marca, 
junija in oktobra prejeli preko 12 tisoč 

kilogramov hrane.

Rdeči križ Slovenije kot humanitarna organi-
zacija nacionalnega pomena v epidemiji covi-
da-19 opozarja na vse večje socialne in finančne 
stiske prebivalcev Slovenije. Pisali smo že, da je 
bila letos zaradi ukrepov za preprečevanje šir-
jenja novega koronavirusa odpovedana dobro-
delna akcija Drobtinica, ki je v Zgornji Savinjski 
dolini pomembno prispevala k šolski prehrani 
učencev iz finančno šibkejših družin. V RK Slo-
venije se trudijo, da večina njihovih akcij pomo-
či šibkejšim poteka še naprej, saj revščina ni iz-
ginila, kvečjemu se je poglobila.

TEDEN SOLIDARNOSTI
Od 1. do 8. novembra je potekala vseslovenska 

akcija Teden solidarnosti Rdečega križa Sloveni-
je, ko so na vseh poslovnih enotah Pošte Sloveni-
je pošiljkam dodali doplačilne znamke, na vseh 

železniških in avtobusnih postajah pa doplačil-
ne vozovnice. Skladno z načelom solidarnosti 
kot sistemskim pristopom je nakup doplačilnih 
znamk in vozovnic obvezen, vrednost znamke in 
doplačilne vozovnice je znašala 0,17 evra.

SLOVENIJA PREJELA 20 ODSTOTKOV VEČ 
HRANE

Skladišča RK Slovenije so tudi dobro založe-
na s hrano iz Sklada za evropsko pomoč najbolj 
ogroženim. Ker je ministrstvo za delo, družino, 

socialne zadeve in enake možnosti prisluhnilo 
opozorilu partnerskih organizacij za večje pot-
rebe zaradi covida-19, je Slovenija na ta račun 
prejela kar 20 odstotkov hrane več, kot je bilo 
prvotno načrtovano. V državo je tako prispelo 
več kot 900 ton hrane. Hrano iz logističnih cen-
trov prejemajo vsa območna združenja RKS, tu-
di Območno združenje RK Zgornje Savinjske do-
line (OZ RK), ki jo nato z mrežo krajevnih organi-
zacij in predanih prostovoljcev razdeljujejo so-
cialno ogroženim posameznikom in družinam. 

VELIKO POMOČI PREJELI TUDI 
ZGORNJESAVINJČANI

Zgornjesavinjsko OZ RK, za delovanje kate-
rega organizacijsko skrbi sekretarka Ilka Kra-

mer Marolt, je v letošnjem letu že sodelova-
lo v različnih oblikah pomoči prebivalcem na-
še doline. Kot je povedala Maroltova, so mar-
ca, junija in oktobra izvedli delitev hrane. Tovr-
stne pomoči potrebni so prejeli preko 12 tisoč 
kilogramov hrane (moka, testenine, konzerve, 
olje, riž, mleko). Delitev prehrambnih paketov 
in pralnega praška (300 komadov) načrtujejo 
tudi za december. 

Ob začetku šolskega leta je zgornjesavinj-
sko OZ RK izvedlo tudi pomoč pri nakupu šol-
skih potrebščin, 119 otrok je prejelo bone za na-
kup v lokalni papirnici v skupni vrednosti 2.840 
evrov. Najbolj potrebnim so plačali tudi nekaj 
položnic za osnovne življenjske stroške. Kljub 

negotovim razmeram je letos nekaj mladih 
Zgornjesavinjčanov (osem pozimi in sedem 
poleti) brezplačno letovalo na Debelem rtiču. 
V decembru je brezplačno letovanje ob morju 
načrtovano še za tri starejše osebe.
RDEČI KRIŽ IN GASILSKA ZVEZA SLOVENIJE 

ZA TESNEJŠE SODELOVANJE
V času spopadanja z boleznijo covid-19 še 

bolj kot doslej izstopa prostovoljno delo in s 
tem tudi sami prostovoljci. Konec oktobra so 
se zato srečali predstavniki organizacij RK Slo-
venije in Gasilske zveze Slovenije, ki imata na 
področju humanitarnega in prostovoljnega de-
la mnogo izkušenj, skupna pa jima je tudi vklju-
čenost v sistem zaščite, reševanja in pomoči. 
Na delovnem sestanku so se dogovorili za kre-
pitev odnosov in še tesnejše sodelovanje v pri-
hodnosti. 

Tatiana Golob, foto: arhiv OZ RK

V Območnem združenju Rdečega 
križa Zgornje Savinjske doline delitev 

prehrambnih paketov in praška načrtujejo 
tudi za december.
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Anketa, Aktualno

Naša anketa
Poznate aktivnosti Rdečega križa in njihove akcije?

Miha Robnik, Nazarje
Priznam, malo me je sram, da delovanje Rde-

čega križa v naši dolini ne poznam preveč dobro. 
Tudi o njihovih akcijah nisem ravno dobro obveš-
čen. Mogoče bi bilo dobro, da kaj naredijo na pro-
mociji. Pri slednjem bi jim lahko tudi sam poma-
gal, mogoče lahko preko svojega vloga ali z orga-
nizacijo kakšnega dogodka. 

Bernarda Pečovnik, Ljubno ob Savinji
Delo Rdečega križa slabo poznam. Slišala sem 

že za njihove akcije, a v njih nisem sodelovala. 
Sama poiščem tiste, ki rabijo pomoč in jim daru-
jem. Sem pa tudi že v trgovinah pustila kakšno 
malenkost, ko so zbirali hrano. 

Darinka Presečnik, Mozirje
Bolj kot akcije Rdečega križa poznam delo 

Karitas. V njem tudi sama sodelujem. Sicer pa 
ni važno, kako se dobrodelna organizacija ime-
nuje, važen je namen. In sama se vključujem v 

učno pomoč in prostovoljno delo preko Karitasa, kjer smo ob prazni-
kih obiskali starejše. V teh negotovih časih marsikdo rabi spodbud-
no besedo. 

Natascha Burger, Lačja vas
Delo Rdečega križa poznam preko Drobtini-

ce, kjer prostovoljni prispevki gredo osnovni šo-
li. Sicer smo v preteklosti tudi sami organizirali 
kar nekaj dobrodelnih akcij, kjer so bila sredstva 
namenjena določenim posameznikom. Rabljena 
oblačila pa raje sama dam ljudem, ki to potrebu-
jejo. Podpiramo tudi nazarsko osnovno šolo in 
njihov projekt brezplačna šola. 

Dominik, Hrovat, Varpolje
Nekaj dejavnosti Rdečega križa poznam. Raz-

delitev rabljenih oblačil in hrane je še kako do-
brodošla vsem tistim, ki so socialno ogroženi. Ze-
lo na mestu je Drobtinica, kjer zbrana sredstva 
prejmejo osnovne šole po dolini. Preko Civilne 
zaščite sem v preteklosti bil tudi član ekipe prve 
pomoči v podjetju, kjer sem bil zaposlen. 

Pripravila Marija Šukalo, foto arhiv anketirancev

KOLEGIJ ZGORNJESAVINJSKIH ŽUPANJ IN ŽUPANOV

Dali soglasje za odprtje oddelka vrtca za otroke s posebnimi 
potrebami

Župani, razen odsotne solčavske županje Katarine Prelesnik, so 
preko aplikacije Zoom uspešno izpeljali kolegij županov.

Koordinacijo zgornjesavinjskih 
županov trenutno vodi Občina 
Gornji Grad in župan Anton Špeh. 
Zaradi varnosti so kolegij župa-
nov organizirali na daljavo, in si-
cer preko aplikacije Zoom, pri če-
mer jim je pomagal Zavod Savi-
nja. Udeleženci so bili s potekom 
prvega srečanja na ta način zado-
voljni in ga podpirajo tudi za ra-
zne druge dogovore in medseboj-
na obveščanja.

Županja Rečice ob Savinji Ana 
Rebernik je na kolegiju župa-
nov predstavila pobudo ravnate-
ljice vrtca Mozirje in Rečica Ma-
teje Glušič za odprtje razvojnega 
oddelka za otroke s posebnimi po-
trebami, za katerega je zanimanje 
izkazalo več staršev. Župani so se 
s pobudo strinjali za obdobje ene-
ga leta.

PROSTORA ZA ŠEST 
OTROK

Rebernikova je obrazložila, da 
se za odprtje oddelka zanima šest 
staršev otrok iz Zgornje Savinjske 
doline. Šest otrok je tudi normativ 
za takšen oddelek. Glušičeva je že 
pridobila soglasje šolskega mini-
strstva za odprtje oddelka. Prostor 
zanj je na Rečici v prostoru poleg 
vrtca, ki ga trenutno uporabljata 
dve društvi in bi ga brez težav pre-
uredili, tako da bi se oddelek lahko 
odprl že januarja. V kolikor bi vrtec 

obiskovalo šest otrok, katerih star-
ši so izkazali željo, občine poseb-
nih stroškov ne bi imele. Občine bi 
morale sofinancirati »prazna mes-
ta«, se pravi, če bi vrtec obiskovalo 
manj kot šest otrok. 

PO ENEM LETU PONOVNO 
ODLOČANJE

Župani so sklenili, da odprtje po-

sebnega oddelka podpirajo, s tem, 
da ga morajo obiskovati vsaj štirje 
otroci. V tem primeru bi po ključu 
prebivalstva doplačevali dve praz-
ni mesti. Če bi bilo manj vpisanih 
otrok, oddelka ne bi odpirali. Prav 
tako so sklenili, da ta dogovor ve-
lja za eno leto, tako kot velja tudi 
soglasje ministrstva. Ekonomska 

cena oskrbe v razvojnem oddel-
ku je višja, saj je potrebna zapo-
slitev specialnega pedagoga, je 
še omenila Rebernikova. V razvoj-
nem oddelku bi bili otroci s tež-
jimi motnjami v razvoju, ki ima-
jo odločbo za vključitev v takšno 
skupino.

Tekst in foto: Štefka Sem
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Dopolnitev informacije
V 45. številki Savinjskih novic smo na strani 6 objavili prispevek z 

naslovom Vodstvo daje zgled, v katerem smo poročali o angažiranju 
prostovoljcev iz gasilskih vrst v DEOS Centru starejših Gornji Grad. Pod 
člankom smo objavili fotografijo (objavljena je bila tudi na naslovnici 
časopisa), na kateri sta predsednik in poveljnik Gasilske zveze Zgor-
njesavinjske doline Janko Žuntar in Miro Brezovnik ter prostovoljec 
Matic Weiss. Slednji je fotografijo tudi posnel, vendar njegovo ime ni 
bilo objavljeno. Za to napako se mu vljudno opravičujemo.

Glavni in odgovorni urednik
Franci Kotnik

DEOS CENTER STAREJŠIH GORNJI GRAD

Štirje stanovalci v bolnišnici, ostali okuženi v Termah Topolšica
V gornjegrajskem DEOS centru 

starejših so se dolgo uspešno bra-
nili okužb z novim koronavirusom, 
a izogniti se jim niso mogli. Prve 
okužbe so zaznali oktobra. Večina 
okuženih stanovalcev je asimpto-
matskih in so premeščeni v Terme 
Topolšica, Wellnes Zala.

OKUŽENIH 27 STANOVALCEV
»V DEOS Centru starejših Gornji 

Grad je trenutno deset zaposlenih 
pozitivnih na koronavirus, ki so v 
domači karanteni, in 27 stanoval-
cev. Dve zaposleni sta v tem času 
že ozdraveli in se vrnili v delovni 
proces. 23 stanovalcev je bilo pre-
meščenih v Terme Topolšica, kjer 
je urejena rdeča cona, štirje stano-
valci so v bolnišnici. 

Stanovalci, ki so bili premeščeni 
v Terme Topolšica, so v večjem šte-
vilu asimptomatski oziroma nima-
jo večjih znakov okužbe. V kolikor v 
14 dnevih ne bodo razvili dodatnih 
znakov okužbe, se bodo, skladno z 
napotitvijo zdravnika, vrnili nazaj v 
Gornji Grad,« je sporočila direktori-
ca družbe DEOS Irena Vincek.

VZPOSTAVITEV CON
Obiski v centru niso dovolje-

ni, omogočeni so video klici med 
stanovalci in sorodniki. Delo v 
centru poteka nemoteno, seveda 
s strogim upoštevanjem ukrepov 
za preprečevanje širjenja okužbe. 
V Centru starejših Gornji Grad so 
od pričetka prvih okužb izvedli te-
meljito razkuževanje vseh prosto-

rov in vzpostavitev con. Temelji-
to razkuževanje poteka redno. Za-
radi slednjega je treba izvesti tu-
di premestitve stanovalcev. Sta-
novalci se bodo ob prenehanju 

okužb vrnili v svoje sobe. Zapos-
leni vlagajo svoje znanje in delo 
za čimprejšnje učinkovito zajezi-
tev bolezni.

Štefka Sem

V SVETU DOSLEJ ŽE VEČ KOT 50 MILIJONOV OKUŽENIH Z NOVIM KORONAVIRUSOM

V Sloveniji in naši dolini minuli teden padalo število okuženih

Ameriško podjetje Pfizer in nemško podjetje BioNTech sta spo-
ročili, da se je njuno cepivo v tretji fazi testiranj izkazalo za več 
kot 90-odstotno učinkovito. Do konca meseca naj bi zaprosili za 
avtorizacijo. 

Države širom sveta dnevno po-
ročajo o vedno večjem številu oku-
ženih oseb z novim koronaviru-
som, število le-teh je doslej prese-
glo petdeset milijonov. Po podatkih 
univerze Johns Hopkins je zaradi 
okužbe umrlo že več kot 1,25 milijo-
na ljudi, Evropa je z več kot 12,5 mi-
lijona primerov in 306.700 smrtni-
mi žrtvami ponovno eno od žarišč 
koronavirusne bolezni. Trdo za pe-
tami so ji ZDA, kjer je bilo od izbru-
ha virusa pozitivnih nekaj manj kot 
10 milijonov oseb. 

22,49 ODSTOTKA TESTOV 
POZITIVNIH

Epidemiološke razmere v Slo-
veniji so se konec preteklega te-
dna izboljšale. Delež pozitivnih te-
stov je bil 22,49 odstotka. V nede-
ljo, 8. novembra, je bilo v Sloveniji 
na okužbo z novim koronavirusom 
testiranih 2.063 oseb, od tega jih 
je bilo pozitivnih 464, umrlo je 24 
bolnikov s covidom-19. Hospitalizi-
ranih je bilo 1.143 oseb, od tega na 

oddelkih intenzivne nege 190. Dva-
najst jih je bilo priključenih na re-
spirator, 53 oseb pa so iz bolnišnic 
odpustili v domačo nego. 

V NEDELJO LE ENA NOVA 
OKUŽBA

V Zgornji Savinjski dolini se je 
stanje glede na pretekla dva te-
dna nekoliko umirilo. V nedeljo, 8. 
novembra, je bila po podatkih Sle-
dilnika odkrita le ena nova okuž-
ba v občini Rečica ob Savinji, je pa 
res, da je v nedeljah testiranih naj-
manj ljudi. Največje število okuže-
nih so imeli glede na število prebi-

valcev v občini Gornji Grad, kar je 
tudi posledica okuženih stanoval-
cev in zaposlenih v DEOS centru 

starejših. Okuženih je kar 2,5 od-
stotka občanov.

ZAGOTAVLJANJE TOPLIH 
OBROKOV

Po podaljšanih jesenskih poči-
tnicah osnovnošolci medtem po-
uk nadaljujejo na daljavo. Dijaki in 
osnovnošolci od vključno 6. razre-
da naprej so imeli pouk na daljavo 

sicer že pred počitnicami. Izobra-
ževalni proces na daljavo poteka 
tudi na fakultetah.

Šolsko ministrstvo je konec pre-
teklega tedna izdalo okrožnico, po 
kateri naj bi šole zagotavljale topel 
otrok učencem in dijakom, organi-
zacijo pa je zaupalo občinam. Do to-
plega obroka so upravičeni učen-
ci in dijaki, ki pri otroškem dodatku 
spadajo v 3. dohodkovni razred ozi-
roma v 2. pri državni štipendiji.

ODZIV PO PRIČAKOVANJIH
Odziv staršev, katerih otroci so 

upravičeni do brezplačnega obro-
ka, je v Zgornji Savinjski dolini raz-
ličen. Na gornjegrajski občini ni-
so prejeli nobene prijave, kar pri-

pisujejo oddaljenosti otrok od šo-
le in veliki razpršenosti občanov. 
Podoben odgovor smo dobili tudi 
na Osnovni šoli Blaža Arniča v Lu-
čah, kjer so sicer nekaj prijav dobi-
li, a bi jih prav gotovo bilo več, če 
ne bi bili otroci tako oddaljeni od 
šole, prevozov kosila pa ne more-
jo zagotavljati.

DO 20 KOSIL NA DAN
Na ljubenski šoli je bil odziv 

staršev po pričakovanju, z nazar-
ske šole pa so sporočili, da pri njih 
odziv ni bil ravno velik in da prip-
ravljajo 20 kosil za učence in dija-
ke. Na OŠ Rečica ob Savinji zago-
tavljajo topel obrok vsem učencem 
in dijakom ter zunanjim abonen-
tom, ki to želijo, ne glede na to, ali 
so upravičeni do polne subvencije 
ali ne. Trenutno pripravljajo 18 ko-
sil, od tega šest polno subvencio-
niranih, so sporočili s šole. Na mo-
zirski šoli trenutno pripravljajo 44 
obrokov, od tega 38 obrokov za 
učence s subvencijo.

Štefka Sem

V torek, 10. novembra, je bilo število okuženih po občinah tako: Mo-
zirje 58, Nazarje 21, Rečica ob Savinji 28, Ljubno 25, Luče 18, Solča-
va 1, Gornji Grad 64. V dolini sta doslej umrli dve osebi s covidom-19.
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PODKRIŽNIK, D. O. O., LJUBNO OB SAVINJI

Prejeli zlato priznanje gorenjske zbornice za razvoj 
pogona za e-kolo

Na Gorenjskem so v organiza-
ciji tamkajšnje regionalne gospo-
darske zbornice izbrali najbolj-
še inovacije letošnjega leta. Zlato 
priznanje so prejele štiri najbolj-
še od skupno 13 prijavljenih inova-
cij. Med prejemniki najvišjega pri-
znanja je tudi podjetje Podkrižnik 
z Ljubnega ob Savinji, ki je na na-
tečaj, skupaj s podjetjem Domel iz 
Železnikov, prijavilo projekt Razvoj 
centralnega pogona za e-kolo.

POGON ZA E-KOLO V IGRI TUDI 
ZA NACIONALNO PRIZNANJE
Inovacija je plod sodelovanja 

obeh omenjenih podjetij s fakul-
teto za strojništvo in podjetjem 
EMSISO iz Pesnice pri Mariboru. 
Skupaj jim je uspelo razviti enega 
najmočnejših hibridnih pogonov 
za centralni pogon e-kolesa. Prvi 
odzivi testov na nemškem tržišču 
so obetavni, s tem pa na podro-
čju e-mobilnosti dobivajo potreb-
ne mednarodne kompetence ra-

ki so nastale zaradi epidemije co-
vida-19, in je zavezano trajnostni 
naravnanosti (družbeni, okoljski in 
ekonomski), novim tehnologijam 
in energetski preobrazbi. 

ZAČELI S KLJUČNIMI 
AKTIVNOSTMI DIGITALNE 

TRANSFORMACIJE
Družba Podkrižnik, ki se pozicio-

nira kot vrhunski proizvajalec inte-
ligentnih pogonskih sistemov, ima 
od nedavnega tudi novo predsta-
vitveno spletno stran, ki izžareva v 
prihodnost usmerjeno podjetje. Vi-
zualno dovršena stran z jasno na-
vigacijo obiskovalca hitro pripelje 
do želenih vsebin in zagotavlja od-
lično uporabniško izkušnjo. Podje-
tje Podkrižnik je medtem pristopi-
lo k izvajanju ključnih aktivnosti di-
gitalne transformacije s ciljem dvi-
ga kompetenc zaposlenih, uved-
be e-poslovanja in razvoja digital-
ne kulture.

Nastasja Kotnik

zvojnih dobaviteljev. Inovacija Ra-
zvoj centralnega pogona za e-ko-
lo se poteguje tudi za najvišje pri-

znanje Gospodarske zbornice Slo-
venije. Rezultati nacionalnega oce-
njevanja bodo znani 30. novembra.

MED NOMINIRANCI ZA DELOVO 
PODJETNIŠKO ZVEZDO 2020
Medijska hiša Delo je v okviru 

projekta Delove podjetniške zvez-
de prejšnji četrtek četrto leto za-
pored podelila prestižni kipec pod-

jetju, ki ga je izmed desetih nomi-
nirancev izbrala strokovna komisi-
ja. Zmagalo je podjetje Metronik iz 
Ljubljane. Med nominiranci je bilo 
tudi podjetje Podkrižnik, ki se us-
pešno prilagaja novim razmeram, 

50 LET TOVARNE BSH HIŠNI APARATI NAZARJE

V Logarski dolini zasadili 50 medovitih lip 

Direktor podjetja BSH Hišni aparati Boštjan Gorjup (desno) je predal 
donacijo v vrednosti 15 tisoč evrov predsedniku Rokometnega kluba 

Celje Pivovarna Laško Roku Planklju.

Podjetje BSH Hišni aparati je 
družbeno odgovorno podjetje, ki 
skrbi in vlaga tudi v razvoj lokal-
nega okolja in je usmerjeno v traj-
nostni razvoj. Ob 50-letnici delo-
vanja tovarne v Nazarjah bodo za-
sadili dva tisoč medovitih lip. Prvo 
simbolno zasaditev 50 lip so opra-
vili 5. novembra v Logarski dolini.

DONACIJA ZA ROKOMETNI 
KLUB

Poleg direktorja podjetja Bo-
štjana Gorjupa so se dogod-
ka, ki je potekal v skladu s pravi-
li o preprečevanju in širjenju no-
vega koronavirusa, udeležili Darko 
Plesnik, lastnik zemljišča, kjer so 
zasadili lipe, županja občine Solča-

va Katarina Prelesnik, Marko Lo-
gar in predsednik Rokometnega 
kluba Celje Pivovarna Laško Rok 
Plankelj. 

Slednji je ob tej priložnosti prev-
zel donacijo družbe Bosch Sloveni-
ja v vrednosti 15 tisoč evrov za na-
kup novega aparata vivalytic za te-
stiranje na virus SARS-CoV-2. Apa-

rat za klub v tem času predstavlja 
pomembno pridobitev. 

LIPE TUDI ZAPOSLENIM IN 
OSTALIM OBČINAM

Medovite lipe bodo v tem mese-
cu podarili zaposlenim, ostalim ob-
činam Zgornje Savinjske doline pa 
po 50 lip v spomladanskem času.

IS, foto: arhiv BSH

Podkrižnikovi strokovnjaki so skupaj s partnerji razvili enega 
najmočnejših hibridnih pogonov za centralni pogon e-kolesa. 

(Foto: Podkriznik.si)

Prvo simbolno zasaditev 50 lip so opravili 5. novembra 
v Logarski dolini.
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NA GOLTEH SE PRIPRAVLJAJO NA PRIHAJAJOČO ZIMSKO SEZONO

Z investicijo v sistem zasneževanja do več smučarskih dni

Direktorica družbe Golte Suzana Srdić: 
»Intenzivno se pripravljamo na zimsko 

sezono, ki bo za Golte ena od prelomnih.« 
(Foto: arhiv Golte)

Starim topom za umetno zasneževanje 
bodo dodali deset novih s povezano 

infrastrukturo, narejene bodo tudi določene 
posodobitve na drugih napravah. (Foto: IS)

Po uspešnem poletnem zagonu turističnega 
centra in opravljenih prvih korakih poslovne sa-
nacije družbe se na Golteh intenzivno priprav-
ljajo na skorajšnji pričetek zimske sezone. V tem 
času na smučišču potekajo gradbena dela, po-
vezana z investicijo v dodatne snežne topove, ki 
bodo omogočili ob nekaj mrzlih dneh zasneži-
ti bistveno več prog kot do sedaj. Upajo, da bo-
do v začetku decembra lahko pričeli zimsko se-
zono, bo pa v dani situaciji največ odvisno od 
splošno veljavnih ukrepov in takratne epidemi-
ološke slike.
ZADOVOLJNI S POLETNO SEZONO, ZIMSKA BO 

ZANJE PRELOMNA
»Zagon poletno-zimskega turističnega cen-

tra v poletni sezoni je bil izziv, ki smo ga uspeš-
no prestali. Sezona je bila, tudi s pomočjo turi-
stičnih bonov, po uspešnosti primerljiva z lan-
sko, intenzivno pa se že pripravljamo na zim-
sko sezono, ki bo za Golte ena od prelomnih,« 
je stanje povzela direktorica družbe Golte Suza-
na Srdić. 

Kljub dejstvu, da je za celotno panogo turiz-
ma zelo zahtevno leto in pred njo nepredvidljiva 
prihodnost, so na Golteh uspeli s pomočjo SID 
banke pridobiti sredstva za investicijo v nov sis-
tem zasneževanja. 

»Investicija obsega nakup desetih novih to-
pov za umetno zasneževanje z vso povezano in-
frastrukturo, narejene bodo tudi določene poso-
dobitve na drugih napravah. Nov, dopolnjen sis-
tem zasneževanja bo omogočil povečanje števila 
smučarskih dni in kakovostnejšo smuko na enem 
najlepših smučišč v Sloveniji,« je povedal Sandi 
Brezovnik, predsednik nadzornega sveta in di-
rektor družbe Sicom, ki je večinski lastnik Golt.

ALPSKI VRT NAJ BI POPESTRILE ŽIVE JASLICE
Kot navajajo, naj bi bil zimsko-poletni turistič-

ni center Golte tudi pozimi dostopen z gondolo 
in po cesti. Gostje bodo lahko uživali v hotelu s 
štirimi zvezdicami in v novih apartmajih, še eni 
pomembni investiciji, ki so jo na Golteh zaključi-
li v začetku leta. 

Za čas zimskih počitnic pripravljajo poseben 
animacijski program za starše in otroke. Med 
drugim bodo, v kolikor bo stanje to dopuščalo, v 
Alpskem vrtu pripravili žive jaslice z mini božič-
no tržnico. Zaradi spremenljive epidemiološke 
slike težko načrtujejo in so primorani sproti pri-
lagajati ponudbo.

OB NAKUPU VOZOVNIC SNEŽNA IN COVID 
GARANCIJA

Seveda tudi na Golteh od države pričakujejo 
nadomestilo za izpad prihodka, ki ga je povzro-
čila epidemija in ukrep prepovedi poslovanja, 
sprejet že drugič v tem letu. Povpraševanja po 
smučarskih kartah v predprodaji je po bese-
dah Srdićeve občutno manj kot v preteklih letih. 
Hkrati dodaja, da so nasploh potrošniki bolj pre-

vidni in odločitev o nakupu ali obisku sprejmejo 
v zadnjem trenutku. 

Letos ob nakupu vozovnic ponujajo snežno 
in covid garancijo. To pomeni, da če v primeru 
poslabšanja epidemiološke slike ne bi mogli za-
gotoviti zadostnega števila obratovalnih dni, se 
bodo vozovnice prenesle v naslednjo zimsko se-
zono. Upajo in verjamejo, da bodo 4. decembra 
lahko odprli zimsko sezono, je pa v dani situaci-
ji največ odvisno od splošno veljavnih ukrepov.
OD DRŽAVE PRIČAKUJEJO NADOMESTILO ZA 

IZPAD DOHODKA
Golte je tudi aktivni član projekta Demo Pilot 

Turizem 4.0 pod okriljem Agencije SPIRIT. Pro-
jekt povezuje in združuje slovenske turistične 
deležnike ter visokotehnološka podjetja z na-
menom, da ob vzajemnem sodelovanju prepoz-
najo in poenotijo razpršene ideje, izkušnje, zna-
nja in ekspertizo ter jih na višji ravni povežejo v 
skupni celovit produkt Turizem 4.0, ki bo Slove-
nijo pozicioniral kot eno vodilnih svetovnih de-
stinacij in vzorčnih okolij na področju razvoja 
trajnostnega turizma. 

Namen projekta je razviti aplikacije, ki bodo 
turistom omogočale dodatno izkušnjo turistič-
nih doživetij na osnovi internetnih možnosti, ki 
jih ponuja tehnologija 4.0. Oprema in aplikaci-
ja bodo omogočali tudi smučarjem doživeti iz-
kušnjo na najvišji ravni.

TUDI NA SMUČIŠČIH TEŽAVE ZARADI 
PREVENTIVNIH UKREPOV

V Združenju slovenskih žičničarjev ugotavlja-
jo, da v tujini ne predpisujejo manjšega števi-
la potnikov na žičniških napravah, kot je njiho-
va zmogljivost. Pri nas pa je trenutno predpisa-
na minimalna razdalja od 1,5 do dva metra, kar 
pomeni zmanjšanje kapacitete. Zato predlagajo, 
da bi priporočila, sprejeta aprila, pred smučar-
sko sezono prilagodili po vzoru drugih evrop-
skih držav, seveda ob upoštevanju vseh dru-
gih ukrepov, kot so razkuževanje rok, pokrivanje 
predela ust in nosu, uporaba rokavic, prezrače-
vanje in dezinfekcija. Žičničarji tako pričakuje-
jo, da utegnejo biti na smučiščih težave, pred-
vsem tam, kjer je dostop urejen z gondolami in 
podobnimi zaprtimi napravami. 

Barbara Rozoničnik

Združenje žičničarjev Slovenije je v imenu 
vseh slovenskih upravljavcev smučišč NIJ-
Z-ju oktobra posredovalo predlog priporočil 
za preprečevanje okužb na smučiščih. Napi-
sali so jih na podlagi priporočil, ki jih bodo 
izvajali v tujini in ki ne predvidevajo zapira-
nja smučišč.

4. decembra 
bodo odprli zimsko sezono na Golteh, je pa 
v dani situaciji največ odvisno od splošno 
veljavnih protikriznih ukrepov.
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ENERGETSKA SKUPNOST LUČE

Neodvisni od napajanja iz omrežja za nekaj dni 

V energetsko skupnost v Lučah so vključeni sončne elektrarne na 
devetih objektih, sistemska baterija in pet manjših hišnih baterij.

Kot smo v Savinjskih novicah že 
večkrat pisali, je v okviru evropske-
ga projekta Compile nastala ener-
getska skupnost Luče, ki prebival-
cem in lokalnemu gospodarstvu 
pomaga pri reševanju težav, ki na-
stajajo zaradi šibkega elektroener-
getskega omrežja. Koliko časa lah-
ko preživijo brez povezave z naci-
onalnim omrežjem, je na nedavni 
konferenci Dan slovenskih banč-
nikov udeležencem predstavil luč-
ki župan Ciril Rosc.

KOMPLEKSNA ENERGETSKA 
SKUPNOST

V energetsko skupnost v Lu-
čah so vključeni 102 kilovata sonč-
nih elektrarn na devetih objektih, 
150-kilovatna sistemska baterija z 
zmogljivostjo 333 kilovatnih ur in 
pet manjših hišnih baterij. Posta-
vili so tudi javno e-polnilnico, pre-

preprosti računici pomeni tri četr-
tine leta.

POPOLN ODKLOP OD OMREŽJA 
NI NAMEN

Vendar namen postavitve ener-
getske skupnosti ni bil popoln 
odklop od omrežja, je opozoril Rosc. 
Po njegovih besedah bi to bilo eko-
nomsko neupravičeno in nesmisel-
no. Sistem je namenjen samooskr-
bnemu delovanju v primeru pre-
kinitve povezav z omrežjem, kar 
lahko v primeru velike okvare tra-
ja dan ali dva. Lokalnim proizvajal-
cem električne energije omogoča 
petkrat večjo proizvodnjo iz sonč-
nih elektrarn, kot jo je sprva omo-
gočalo omrežje. »Gledano samo le-
tno energetsko bilanco pa je sistem 
samozadosten z lastno proizvedeno 
energijo,« je še dodal Rosc.

Nastasja Kotnik

novili transformatorsko postajo in 
razvili home energy management 
system (operativni sistem za oskr-
bo domov z energijo).

V UGODNIH POGOJIH 
SAMOOSKRBNI TRI ČETRTINE 

LETA
Sistem omogoča, da je del Luč 

lahko neodvisen od napajanja iz 
srednjenapetostnega omrežja ne-
kaj dni, v primeru sončnih dni pa 
še mnogo dlje, je na konferenci 
povedal Rosc. Na podlagi meritev 
in simulacij so ocenili, da je lahko 
energetska skupnost povsem sa-
mooskrbna 6.867 ur na leto, kar po 

TRIJE SCENARIJI OPUSTITVE RABE PREMOGA V ŠALEŠKI DOLINI

Zaprtje Premogovnika Velenje vse bliže?
V Velenju in okolici se že leta go-

vori o zaprtju Premogovnika Vele-
nje, delno zaradi zalog, ki se na-
hajajo le še na najtežje dostopnih 
mestih, delno zaradi okoljskih te-
ženj oziroma državnega dosega-
nja podnebnih ciljev. Kot navaja 
Naš čas, so na občinski seji velenj-
ske svetnike seznanili s predlogom 
strategije prestrukturiranja premo-
govnih regij, ki jo je pripravila druž-
be Deloitte Slovenija. Predvideni so 
trije scenariji opustitve rabe pre-
moga, po prvem naj bi se to zgo-
dilo že leta 2033, sicer pa leta 2038 
ali 2042.
PO SCENARIJU A RUDNIK ZAPRT 

ŽE LETA 2033
Po scenariju A bi uporabo pre-

moga v regiji opustili leta 2033, tri 
leta po zaprtju petega bloka Ter-
moelektrarne Šoštanj (TEŠ). Po 
oceni stroke je ta scenarij okolju 
najbolj prijazen. Glede na to, da po-
nuja nekaj več kot 10-letno obdob-
je priložnosti za prestrukturiranje 
regije in slovenskega energetske-
ga sistema, predstavlja najbolj am-
biciozen pristop k doseganju regi-
onalnih razvojnih prioritet.

SCENARIJ B NUDI DOVOLJ ČASA 
ZA PRENOVO ENERGETSKEGA 

SISTEMA
Scenarij B, ki naj bi bil finanč-

no vzdržen, predvideva opusti-
tev rabe premoga leta 2038. Tak-

rat bodo tudi posojila za investici-
jo v šesti blok TEŠ v celoti odpla-
čana. Leto 2038 je po oceni stro-
ke za zaprtje smiselno, saj omo-
goča velikemu številu zaposlenih 
upokojitev v načrtovani starosti in 
preprečuje potrebo po novem za-
poslovanju za podaljšanje obrato-

vanja. Ta scenarij prinaša dovolj 
časa za prestrukturiranje ener-
getskega sistema v smeri zago-
tavljanja stabilnosti oskrbe z ele-
ktrično energijo in preoblikovanja 
same lokacije. 

V LETO 2042 ZAPRTJE 
POSTAVLJA SCENARIJ C

Scenarij C, poimenovan fleksi-
bilen, predvideva opustitev rabe 
premoga leta 2042. Ker bi v tem 
primeru delež emisij iz TEŠ-a pre-
segel 40 odstotkov, bi bilo oteže-
no doseganje podnebnih ciljev. 

Težava bi nastala tudi, ker je pro-
ces upokojevanja zaposlenih ve-
činoma usklajen z načrtovanim 
zmanjšanjem proizvodnje do le-
ta 2040. Po podatkih družbe De-
loitte Slovenija je okoli 20 odstot-
kov delovnih mest v Šaleški doli-
ni neposredno odvisno od premo-
govništva.
SVETNIKI: PREMOGOVNIK SE NAJ 

PRED LETOM 2042 NE ZAPRE
Po pisanju časopisa Naš čas so 

velenjski mestni svetniki oceni-
li, da je najhitrejši možen prehod 
v regijo brez premoga leto 2042, z 
možnostjo petletnega prehodne-
ga obdobja. Prav tako nasprotuje-
jo uvozu tujega premoga in zah-
tevajo, da se izkoristijo razpoložlji-
ve domače zaloge. Opozorili so tu-
di, da bo zapiranje premogovnika 
izjemno zahtevno in bo med dru-
gim prineslo izgubo 6 do 7 tisoč 
delovnih mest, z ustavitvijo TEŠ pa 
bo Slovenija izgubila 35 odstotkov 
proizvedene električne energije. 
Strategija pa seveda ni zakonodaj-
ni akt, o datumu zaprtja bo na kon-
cu odločala politika. 

Barbara Rozoničnik

Predvideni so trije scenariji opustitve rabe premoga v 
Premogovniku Velenje. (Foto: arhiv rlv.si)
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OBČINA NAZARJE

Drugi rebalans proračuna zaradi dodatnih 
sredstev za sanacijo plazov 

Nazarski občinski svet je na zadnji lanski se-
ji sprejel proračun za leto 2020. Julija letos je bil 
zaradi sprememb izračuna primerne porabe, 
dohodnine in finančne izravnave sprejet reba-
lans proračuna. Drugi rebalans, o katerem so na 
oktobrski seji v prvem branju razpravljali občin-
ski svetniki, pa je potreben zaradi dodatnih pri-
hodkov iz državnega proračuna za sanacijo pla-
zov. Predlog rebalansa je do 23. novembra v jav-
ni obravnavi.

DODATNIH 63 TISOČ EVROV ZA SANACIJO 
PLAZOV

Država je občini za letos namenila dodatna 
sredstva iz republiškega proračuna za sanaci-
jo plazov v višini 63 tisoč evrov. Občinska upra-
va je pri pripravi drugega rebalansa proračuna 

za leto 2020 izhajala iz podatkov o realizaciji in 
porabi v prvih devetih mesecih letošnjega leta 
ter iz znanih podatkov na področju investicij in 
razpisov.

PLANIRANI ODHODKI NEKOLIKO MANJŠI OD 
PLANIRANIH PRIHODKOV

Planirani prihodki občine za leto 2020 sedaj 
znašajo 3,9 milijona evrov, planirani odhodki 
pa 3,8 milijona evrov. Planirano je zadolževanje 
v višini dobrih 44 tisoč evrov in odplačilo dol-
gov v višini slabih 19 tisoč evrov. Predlog dru-
gega rebalansa proračuna je uravnotežen in po-
sredovan v javno obravnavo, občinski svet pa bo 
o njem znova razpravljal na prihodnji seji, ki bo 
verjetno tudi zadnja v letošnjem letu.

NK

GASILSKA ZVEZA ZGORNJESAVINJSKE DOLINE 

Kljub omejitvam v mesecu požarne varnosti opravili 
kar nekaj aktivnosti

Prostovoljni gasilci so med drugim opravili 
preglede hidrantnega omrežja.

V vrtcih in osnovnih šolah so predstavili svoje delo.

V začetku oktobra smo pisali, da so se Gasil-
ska zveza Slovenije skupaj z Upravo RS za zaš-
čito in reševanje ter Slovenskim združenjem za 
požarno varnost odločili, da v omejenih okvi-
rih izpeljejo projekt meseca varstva pred po-
žari. Aktivnosti so bile zaznamovane z ukre-
pi za omejitev širjenja novega koronavirusa, a, 
kot poročajo iz Gasilske zveze Zgornjesavinjske 
doline (GZ ZSD), so naši gasilci kljub omejitvam 
opravili kar nekaj aktivnosti, ki pripomorejo k iz-
boljšani požarni varnosti v celotni dolini.

OPRAVILI ŠTEVILNE AKTIVNOSTI ZA VEČJO 
POŽARNO VARNOST

Petnajst zgornjesavinjskih prostovoljnih ga-
silskih društev (PGD) in preko njih 250 članov je 
po podatkih, ki nam jih je posredoval poveljnik 
GZ ZSD Miro Brezovnik, opravilo številne aktiv-
nosti za boljšo varstvo pred požari. 

V vseh občinah so gasilci opravili pregle-
de hidrantnega omrežja (tlak in pretok). Ureja-
li so požarne načrte za večje industrijske in dru-
ge poslovne objekte. Na Rečici ob Savinji so so-
delovali pri izvajanju varstva pri delu za občin-
ske delavce, v nekaterih občinah so sodelovali 
pri krvodajalskih akcijah, v Solčavi so prodajal-
kam v trgovini nudili pomoč pri nadzoru števila 
strank in pri drugih potrebnih ukrepih. 

Gasilci so se odpravili tudi v osnovne šole, 
kjer so otrokom predstavili temo meseca ok-
tobra, šolam so nudili pomoč pri izvajanju vaje 

evakuacije. Ponekod so se razredi osnovnošol-
cev odpravili v domače gasilske domove. Tam 
so jim gasilci pokazali zaščitno in reševalno 
opremo ter jih podučili o njenem namenu.

POSKRBELI TUDI ZA GASILSKE DOMOVE IN 
OPREMO

Kot je še povedal Brezovnik, ukrepi NIJZ ni-
so dopuščali izvedbe tradicionalne načrtovane 
taktično operativne vaje občinskih gasilskih po-
veljstev, v katerih gasilci na nivoju občin preiz-
kusijo in utrjujejo taktične postopke ob morebi-
tnih večjih nesrečah. Brezovnik je ob tem pou-
daril, da bodo urjenja izvedli takoj, ko bodo po-
goji za to primerni. 

So pa zato gasilci mesec požarne varnosti iz-
koristili tudi za urejanje gasilskih domov in oko-

lice, pregled gasilnih sredstev, pregled ter či-
ščenje skupne zaščitne opreme, generalno či-
ščenje vozil in za pregled gasilnikov v društvih. 
Po potrebi so nekatera društva opravila tudi na-
kup novih gasilnikov. 
OKOLI 60 ODSTOTKOV POŽAROV NASTANE V 

DOMAČEM OKOLJU 
Nosilna tematika letošnjega meseca požar-

ne varnosti je bila namenjena požarni varnos-
ti v prostem času in nosi naslov Kdor za požar-
no varnost poskrbi, je v prostem času brez skrbi. 
Kot je povedal Brezovnik, statistični podatki 
med drugim navajajo, da kar okoli 60 odstot-
kov požarov nastane v domačem okolju, okoli 
70 odstotkov smrtnih žrtev umre v požarih v do-
mačem okolju, kar četrtina požarov doma pa se 
zgodi v nočnem času.

Med pomembnimi vzroki za »domače« poža-
re so premična grelna telesa, cigaretni ogorki 
in alkohol. Tleči cigaretni ogorki so krivi za če-
trtino požarov s smrtnimi žrtvami, alkoholizira-
nost pa povzroči kar okoli 40 odstotkov požarov 
s smrtnimi žrtvami.

Tatiana Golob
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14. NOVEMBER, SVETOVNI DAN DIABETESA

V času epidemije sladkorna bolezen zahteva še več pozornosti

Na Zvezi društev diabetikov Slovenije in NIJZ v obdobju bolez-
ni covid-19 sladkorne bolnike še posebej opozarjajo, da je potek 
covida-19 ob sladkorni bolezni manj ugoden in zahteva drugač-
no spremljanje. Zato je zavedanje, ali imate sladkorno bolezen 
ali ne, še toliko bolj pomembno.

Ob svetovnem dnevu diabetesa, 
ki ga obeležujemo 14. novembra, se 
tudi v Sloveniji poudarjeno opozar-
ja na problematiko sladkorne bo-
lezni, ene najpogostejših kroničnih 
bolezni. Diabetes prizadene veliko 
ljudi vseh starosti, saj se v naraš-
čajočem deležu pojavlja tudi med 
prebivalstvom srednjih let. Alar-
manten pa je podatek, da zboleva-
jo vedno mlajši. V naši dolini deluje 
Društvo zgornjesavinjskih diabeti-
kov Mozirje, ki povezuje sladkorne 
bolnike ter njihove podpornike.

PRIZADEVAJO SI ZA ŠE VEČJE 
ČLANSTVO

Sladkorna bolezen je kronič-
na bolezen, ki traja od postavi-
tve diagnoze do konca življenja. 
O strmem naraščanju sladkornih 
bolnikov priča podatek, da se je z 
zdravili za sladkorno bolezen leta 
2010 zdravilo približno 92.000 ljudi, 
leta 2018 pa že 114.000. Ker imajo 
mnogi sladkorno bolezen ne da bi 
vedeli za to, strokovnjaki ocenjuje-
jo, da je v Sloveniji teh bolnikov kar 
okoli 200.000. 

Bolezen je prisotna tudi v naši 
dolini. V Društvo zgornjesavinjskih 
diabetikov Mozirje, ki ga vodi An-
ton Venek, je bilo ob njihovem le-
tošnjem občnem zboru včlanjenih 
239 oseb. Vodstvo društva si že ne-
kaj časa prizadeva, da bi se včla-
nilo čim več bolnikov in njihovih 
družinskih članov, saj se ob pravi 

podpori bolniki z boleznijo in nje-
nimi posledicami lažje spopadajo. 
Članstvo ljudi, ki te bolezni nima-
jo, je po prepričanju vodstva prav 
tako pomembno, saj se kot člani 
društva z boleznijo še bolje sezna-

nijo na strokovnih srečanjih, kjer 
jim strokovnjaki svetujejo glede 
preprečevanja diabetesa. 
NAJVEČ PREJEMNIKOV ZDRAVIL 

V MOZIRJU IN NAZARJAH
Za sladkorno bolezen v Slove-

niji velja, da se pogosteje pojavlja 
na vzhodu kot na zahodu. Savinj-
ska regija je nekje v sredini, ven-

dar po številu prejemnikov zdra-
vil za zdravljenje sladkorne bolez-
ni nad slovenskim povprečjem. Po 
podatkih spletnega portala Zdrav-
je v občini, ki deluje pod upravlja-
njem NIJZ, je bilo v Sloveniji v le-
tu 2018 5,2 odstotka prejemnikov 
zdravil zaradi sladkorne bolezni. 

Po zadnjih podatkih sta bili nad 
slovenskim povprečjem iz doline 
samo občini Mozirje in Nazarje, a 
le za 0,2 odstotni točki. Po podat-
kih portala je najmanj prejemnikov 

teh zdravil v lučki (3,9 %) in gornje-
grajski občini (4,1 %). 

Kazalnik prikazuje delež oseb, ki 
so v enem letu prejeli vsaj en re-
cept za zdravila za zniževanje slad-

korja v krvi. Na NIJZ poudarjajo, da 
ta odstotek ne predstavlja vseh 
oseb z diabetesom, saj nekateri 
bolniki obvladujejo bolezen z dru-
gimi ukrepi, del bolnikov v popula-
ciji pa je neodkrit.

AVGUSTA IZDANA NOVA 
NACIONALNA PRIPOROČILA 
V letošnjem avgustu so bila iz-

dana nova nacionalna priporočila 
o prehrani in telesni dejavnosti ob 
sladkorni bolezni tipa 2. Nefarmako-
loško zdravljenje namreč ostaja te-
melj zdravljenja te bolezni. Ustrezen 
način življenja s pravilno prehrano 
lahko zelo ugodno vpliva na potek 
oziroma stagnacijo bolezni. Pripo-
ročila so namenjena zdravstvenim 
strokovnjakom, ki so tako opremlje-
ni z aktualnimi preverjenimi in stro-
kovnimi informacijami, da jih posre-
dujejo svojim pacientom.

Tatiana Golob, foto: anlife.si

239 oseb 
je včlanjenih v Društvo 
zgornjesavinjskih diabetikov 
Mozirje.

OBČINA SOLČAVA

Pomoč na domu, odvoz komunalnih odpadkov in rebalans
Na oktobrski seji solčavskega 

občinskega sveta je tekla bese-
da o podelitvi koncesije na podro-
čju javne službe pomoči na domu. 
Svetniki so potrdili tudi nove ce-
ne storitev ravnanja s komunalni-
mi odpadki. Poleg tega so spreje-
li rebalans občinskega proračuna 
za leto 2020.

IZBIRA KONCESIONARJA ZA 
POMOČ NA DOMU

Center za socialno delo (CSD) 
Savinjsko-Šaleška z novim le-
tom ukinja storitev pomoč družini 
na domu, ki jo sicer lahko izvajajo 
javni socialnovarstveni zavodi ter 

druge pravne in fizične osebe, ki 
pridobijo koncesijo na javnem raz-
pisu. Pomoč družini na domu ob-
sega socialno oskrbo upravičen-
ca v primeru invalidnosti, staros-
ti in v drugih primerih, ko takšna 
oskrba lahko nadomesti instituci-
onalno varstvo. 

Občine so prejele obvestilo druž-
be DEOS, da so pripravljeni prevzeti 
omenjeno dejavnost, saj so že pri-
sotni v Centru starejših Gornji Grad, 
dejavnost pomoč na domu pa us-
pešno izvajajo še v treh drugih ob-
činah. Svetniki občine Solčava so 
v drugi obravnavi sprejeli odlok o 

podelitvi koncesije. Izpostavljen je 
pogoj, da ponudnik prevzame šest 
oskrbovalk, ki so zaposlene za ne-
določen čas na programu pomoči 
na domu v CSD Savinjsko–Šaleš-
ka, enota Mozirje. Predvideno je tu-
di, da se s spremembo izvajalca ne 
poviša cena storitve. Občina Gor-
nji Grad bo za vse zgornjesavinjske 
občine pripravila javni razpis za iz-
vajanje javne službe.

VIŠINA PRORAČUNA SE Z 
REBALANSOM NI SPREMENILA

Svetniki so obravnavali in potr-
dili elaborat o oblikovanju cen sto-
ritev obvezne gospodarske jav-

ne službe ravnanja s komunalni-
mi odpadki za zbiranje določenih 
vrst komunalnih odpadkov za le-
to 2020, ki jo v občini izvaja druž-
ba PUP Saubermacher. V občini 
Solčava družba ne izvaja odvoza 
biorazgradljivih odpadkov. 

Obravnavali in sprejeli so tudi 
rebalans občinskega proračuna za 
letošnje leto. Rebalans je bil potre-
ben zaradi uskladitev na posame-
znih proračunskih postavkah. Viši-
na proračuna se z rebalansom ni 
spremenila, prav tako ni bil dodan 
noben nov projekt.

Barbara Rozoničnik
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BTC, D. D.

Družba, ki izkazujejo platinasto bonitetno odličnost

Certifikat platinasta bonitetna 
odličnost

Bonitetna hiša Bisnode je druž-
bi BTC, katere predsednik upravne-
ga odbora je Jože Mermal, ponov-
no podelila certifikat platinasta bo-
nitetna odličnost. S tem se je druž-
ba uvrstila med 1,2 odstotka podjetij 
v Sloveniji, ki so prejela ta certifikat. 

BTC POTRJUJE SVOJO 
ZANESLJIVOST

Podjetja, ki izkazujejo platinasto 
bonitetno odličnost, predstavljajo 
najbolj zanesljiv, kredibilen in nizko 
tvegan poslovni subjekt za sodelo-
vanje z vsemi poslovnimi partnerji.

Platinasta bonitetna odličnost te-

melji na računovodskih izkazih in 
drugih dinamičnih kazalnikih pod-
jetja ter napoveduje nadpovprečno 
varno in uspešno poslovanje podje-
tja v naslednjih dvanajstih mesecih. 
Družba BTC se tako uvršča v sam 
vrh odličnosti slovenskega gospo-
darstva in potrjuje svojo zanesljivost 
v odnosu do poslovnih partnerjev – 
tako do strank, kupcev, dobaviteljev, 
kot tudi do zavarovalnic, bank in dru-
gih poslovnih partnerjev.

Certifikat prejmejo podjetja, ki 
imajo najvišjo bonitetno odličnost 
zlati AAA kar tri leta zapored. Bo-

nitetna hiša Bisnode je leta 2019 
prvič med vsemi gospodarskimi 
subjekti z zlatim bonitetnim odlič-
jem izluščila platinasto bonitetno 
odlična podjetja. 
MED NAJUSPEŠNEJŠIMI PODJETJI 

V SLOVENIJI
Med prvimi prejemniki najviš-

jega odličja v Sloveniji je bila tu-
di družba BTC, ki je letos s po-
novno osvojenim prestižnim pri-
znanjem znova dokazala, da spa-
da med najuspešnejša podjetja v 
Sloveniji.

IS, foto: arhiv BTC

MINISTRSTVO ZA GOSPODARSKI RAZVOJ IN TEHNOLOGIJO TER OBRTNO-PODJETNIŠKA ZBORNICA SLOVENIJE 

Spodbude in ukrepi za boljši položaj lesarjev
Alojz Selišnik, 
direktor podjetja Melu, d. o. o.:

»V podjetju Melu 95 odstotkov iz-
delkov izvozimo v Avstrijo in Nemči-
jo. Naši proizvodi so iz 100-odstotne-
ga lesa, brez ivernih plošč ali ostalih 
lesnih substitutov, prav zato imamo 
trenutno ogromno naročil. S fleksi-
bilno proizvodnjo in servisom ter na 
podlagi vedno večje priljubljenosti 
masivnega lesa dosegamo dobre re-
zultate z rekordnim obsegom naročil.

Ukrepe države za delodajalce in 
delavce ocenjujem kot dobre. Občuti 

se, da delovna mesta nekaj pomenijo, hkrati je tudi državo strah pred izgubo 
le-teh. Glede na omenjeno težav v času korona krize v našem podjetju ne ču-
timo in je dana situacija, vsaj do sedaj, pozitivno vplivala na naše poslovanje. 
Obetam si, da bo država prepoznala vrednost in perspektivo trajnostnih pro-
izvodov iz lesa, v tem videla priložnost za zelena delovna mesta ter bolj ceni-
la tiste, ki znamo iz lesa kaj narediti, kot pa tiste, ki ga uničujejo.«

Na strokovnem spletnem semi-
narju za lesarje, ki ga je organizi-
rala Obrtno-podjetniška zborni-
ca Slovenije (OZS) skupaj z mini-
strstvom za gospodarski razvoj in 
tehnologijo ter Javno agencijo RS 
za spodbujanje podjetništva, inter-
nacionalizacije, tujih investicij in 
tehnologije (SPIRIT) Slovenija, so 
se obrtniki seznanili z aktualnim 
stanjem, predvsem s finančnimi 
spodbudami za podjetja v lesno-
-predelovalni panogi ter z ukrepi 
za delodajalce in samozaposlene 
iz novega protikoronskega paketa. 

POTENCIAL ZA IZDELKE Z 
VISOKO DODANO VREDNOSTJO
Kot je zapisano na spletni stra-

ni ministrstva, je uvodoma udele-
žence seminarja pozdravil predse-
dnik obrtno-podjetniške zbornice 
Branko Meh. Poudaril je, da ima-
mo v Sloveniji velik potencial za iz-
delke z visoko dodano vrednostjo. 
Naše malo gospodarstvo ima kon-
kurenčno prednost, potrebno pa je 
zagotoviti ustrezno oskrbo z lesno 
surovino, saj se preveč lesa iz dr-
žavnih in zasebnih gozdov izvozi v 
sosednje države.

IZRABA DOMAČEGA LESA 
PRINAŠA MULTIPLIKATIVNE 

UČINKE
Sledil je nagovor generalne-

ga direktorja direktorata za lesar-

stvo Danila Antona Ranca, ki je 
izpostavil pomen obrtnikov za slo-
vensko lesno industrijo in pozval 
k čim večji izrabi domačega lesa, 
kar prinaša multiplikativne učinke: 
»Na les so vezane obrtniške in sto-
ritvene dejavnosti ter panoge, kot 
so celulozna, papirna industrija in 
gradbeništvo. Vse dejavnosti po-
vezane z lesom dosegajo okoli 2,6 
milijarde evrov prihodkov od pro-
daje letno, s predelavo 3 milijonov 
m3 lesa letno pa bi dosegle prib-
ližno 4 milijarde evrov prihodkov.«

PRIZADEVANJE ZA 
VZPOSTAVITEV LESNIH CENTROV

Direktorat za lesarstvo pano-
go podpira z različni aktivnostmi, 
in sicer z ozaveščanjem javnosti o 
prednostih lesa, z zagotavljanjem 
sredstev za razpise iz različnih vi-
rov, s spodbujanjem lesene grad-
nje preko uredbe o zelenem jav-
nem naročanju, s podpiranjem do-
mačih in tujih investitorjev, priza-
deva pa si tudi za vzpostavitev šti-
rih lesnih centrov, ki bodo postali 
regijski predelovalci lesa.
FINANČNE SPODBUDE IN UKREPI 

Sledila so predavanja o finanč-
nih spodbudah ter ukrepih za delo-
dajalce in samozaposlene iz Zako-
na o interventnih ukrepih za omili-
tev in odpravo posledic covid-19. V 
nadaljevanju je bil predstavljen tu-

di prikaz umestitve lesne industrije 
v novi Slovenski industrijski strate-
giji 2021-2030.

ŠTEVILNE AKTIVNOSTI ZA 
RAZVOJ LESNE INDUSTRIJE

Seminar, ki so ga obrtniki in dru-
gi zainteresirani zaradi ukrepov za 
zajezitev širjenja novega koronavi-
rusa lahko spremljali preko sple-
tne platforme, je eden izmed do-
godkov, ki jih organizira direkto-
rat za lesarstvo. Ministrstvo je z 
zbornico že v preteklih letih uspeš-

no sodelovalo in sofinanciralo več 
dogodkov, ki so pomembni za po-
vezovanje obrtnikov, med drugim 
obiske podjetij v tujini in tradici-
onalni zbor lesarjev. Izmed 2.500 
pravnih oseb v lesni dejavnosti je 
kar 1.500 samostojnih podjetnikov, 
ki jih ministrstvo s tovrstnimi do-
godki poskuša vključevati v aktiv-
nosti za razvoj lesne industrije, so 
še zapisali na spletni strani mini-
strstva.

Barbara Rozoničnik
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PETER WEISS

Zgodovina in narodopisje

Ignac Orožen o Brezju

Cerkev na Brezju (pri Mozirju) z zahoda

SVETI ROK KOT PRIPROŠNJIK ZOPER KUGO
Po cerkveni legendi je (bil) sveti Rok priprošnjik zoper kugo, ki je v Zgornji Savinjski dolini pusto-

šila večkrat, predvsem pa pred letom 1683. Še marsikaj o takratnem dogajanju pri nas in v okolici se 
da prebrati v odlični knjigi Kuga na Slovenskem, ki jo je leta 1934 objavil Vladimir Travner. (Njen PDF 
se da zastonj dobiti v računalnik na spletni strani dLib.si.) Recimo na strani 124: 

»Takrat so nekatere rodbine popolnoma izumrle. Taka usoda je zadela na primer Vrhovnikovo hi-
šo na vrhu proti Šmihelu [nad Mozirjem]. Tu so umrli vsi razen ene dekle, ki je stregla bolnikom. Ko je 
pokopala na domačem vrtu zadnji hčeri lastnika, je podedovala posestvo.« Tik pred letom 1683 torej. 

Po tem valu kuge so ob cesti vzhodno od Ljubije postavili spominsko kužno znamenje, ki še stoji. 
Cerkev na Brezju je zaradi svetega Roka kot svetnika, specializiranega proti kugi, že od nekdaj pose-
bej cenjena vse do danes, ko je povzročitelj koronske bolezni drugačen, ukrepanje proti njej in tes-
noba med ljudmi pa sta podobna.

Pri še eni podružnični cerkvi v župniji Mozir-
je smo, in sicer blažene Device Marije in svete-
ga Roka na Brezju. Ignac Orožen (1819–1900) je 
zgodovino cerkve in malo tudi preteklost nje-
nih vernikov kot nekdanji mozirski župnik obno-
vil po dokumentih iz različnih virov, sestavek o 
tem pa leta 1877 objavil v nemško pisani knjigi 
Dekanija Gornji Grad (Das Dekanat Oberburg) na 
straneh 207–210. Prevod z najnujnejšimi opom-
bami, ki so zapisane v oglatih oklepajih, ter sli-
ko in pripis o svetem Roku na koncu je prispeval 
urednik te strani.

MARIJINA CERKEV NA ROŽNIKU 
ALI NA BREZJU

[Pri Orožnu: am Rosenberge oder in Brezje.] 
Po pripovedovanju je tukaj prvotno stala kapela 
svetega Jošta in sedanja cerkev je baje (pred le-
tom 1618) nastala kot prečna gradnja, pri čemer 
je obdržala tudi sedanjo usmeritev z juga proti 
severu. Stara kapela svetega Jošta je bila ome-
njena v gornjegrajskem samostanskem urbarju 
iz leta 1426, kjer je v dodatku na strani 166 zapi-
sano: »Presberg vero mr. 20 gcen. sed modernus 
propter capellam s. Jodoci [= Mozirje dobiva pri 
kapeli svetega Jošta 20 pfenigov graške ali so-
dobne veljave].«

Sedanja cerkev je sestavljena iz prezbiterija, 
v katerem je glavni oltar blažene Device Mari-
je, iz ladje in iz dveh stranskih kapel, in sicer na 
vzhodu svetega Roka in na zahodu svetega Jo-
šta. Največji shod pri tej cerkvi je 16. avgusta, na 
god svetega Roka.

1606 je srednji zvon ulil Elija Sombrak v Lju-
bljani, posvetil pa ga je knezoškof Tomaž [Hren].

1618, 20. oktobra, je Jakob Hrašan kupil nji-
vo, imenovano »Voljnjak«, ob potoku Šajda [pri 
Orožnu: am Scheidebache, torej ob Šajdi, ob 
Šajspahu], »ki je pripadala cerkvi naše Ljube Go-
spe na Brezju« [pri Orožnu: na Bresjah], in to za 
približno 40 goldinarjev. (Gornjegrajski urbar)

1631 je bilo pri kanonični vizitaciji [po latin-
sko] zapisano tole: »Cerkev svete Device Marije 
na Brezju [pri Orožnu: in Bresijah] ima v prezbi-
teriju oltar svete Device Marije, 2., svetega Flo-
rijana, na ženski strani in 3., svetega Jošta, na 
moški strani. Leseni oltar pred vhodom naj se 
odstrani in maš pod milim nebom naj ne bo več. 
Vpisanih je 34 maš, za katere dobiva župnik 4 
goldinarje. Ima 4 njive, od katerih dobiva 2 gol-

dinarja in 20 kron, od vinograda 20 kron, ima pa 
tudi 47 krav in 30 ovc.«

1641: Iz tega leta je manjši zvon z napisom: 
»Vox ego sum vitae voco vos orare venite anno 
1651 [= Glas življenja sem – kličem vas k molit-
vi – leta 1651].«

1668: »Cerkev blažene Device Marije na Brez-
ju [v latinskem izvirniku: na Bresijach] je posve-
čena. Strop v ladji je lesen, sredi strehe je zvo-
nik, naročilo [za prestavitev zvonika] pa je ena-
ko kot pri svetem Ožbaltu v Ljubiji [v latinskem 
izvirniku: in Lifai]. Na vzhodni strani ima nasli-
kanega svetega Krištofa.« (Vizitacijski zapisnik 
[v latinščini])

1690: »Cerkev blažene Device Marije na Brez-
ju [v latinskem izvirniku: in Bresjah] nima vino- 
grada.« (Vizitacijski zapisnik [v latinščini])

1779 je cerkev dobila mali zvon.
1799 so iz župnijske cerkve prenesli sem stare 

orgle, ki jih je leta 1724 popravil Janez Janeček, 
izdelovalec orgel v Celju.

1812 so v Celju ulili veliki zvon.
1817, 21. marca, je Jera Franceljak, vdova  Mra-

kovnik – umrla je 22. marca 1817 na Brezju, sta-

ra 78 let –, z oporoko zapustila svoj vinograd tu-
kajšnji cerkvi za večno mašo.

1854 je bil izdelan nov oltar svetega Jošta, ob-
novljena pa sta bila tudi druga dva oltarja s priž-
nico vred.

1857 je bila zgrajena sedanja zakristija. Dot-
lej je bila zakristija v pritličju zvonika, zgrajene-
ga po letu 1668. 

1858 je Janez Valher iz Trnavč dokončal nove 
cerkvene klopi.

1860 je Martin Cajhen, po rodu iz Trbovelj, na-
redil nove orgle z 10 registri, in sicer za 1000 gol-
dinarjev. Tukajšnje stare orgle so bile prodane 
cerkvi v Ljubiji.

1863 so tu ustanovili mašni sklad za posestni-
kovo hčer Magdaleno Keber, po domače Čeblar-
jevo, ki je umrla 8. avgusta 1859, in to s 120 gol-
dinarji kritja v državnih papirjih.

1866 je cerkveno predstojništvo za tukajšnjo 
cerkev kupilo vinograd na Rožniku, ki je mejil na 
tistega, ki ga je darovala Jera Franceljak.

1868 je vdova Rozalija Keber, rojena Pfeifer, 
lastnica Čeblarjeve kmetije, darovala 100 goldi-
narjev za večno mašo.
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INTERNET IN PANDEMIJA COVIDA-19
Zaradi razmer, povezanih s pandemijo covida-19, na primer vzdrže-

vanje medosebne razdalje, zaprte restavracije in posamezne trgovine, 
možnost okužbe …, se je v tem obdobju še več aktivnosti in storitev 
preselilo na internet. Spletna prodaja posameznikom omogoča naku-
povanje življenjskih potrebščin od doma, podjetjem pa prodajanje iz-
delkov brez osebnega stika s kupci. 

OBSEG SPLETNEGA NAKUPOVANJA 
RASTE

Kot je pred dnevi objavil nacionalni statistični urad, ima spletno 
stran 81 odstotkov slovenskih podjetij z vsaj desetimi zaposlenimi. 50 
odstotkov in več Slovencev, starih med 16 in 74 let, je v zadnjih treh me-
secih opravilo vsaj en ali dva spletna nakupa v vrednosti med 100 in 
300 evri. Najbolj zanimivo pa je, da se povečuje delež e-kupcev v vseh 
starostnih skupinah.

KAJ KUPUJEMO NA SPLETU?
Kot ugotavljajo pri Visi in Mastercardu, vodilnih svetovnih ponudni-

kih plačilnih storitev, sta obleka in obutev že leta daleč najpopular-
nejša kategorija, za katere nakupe se ljudje odločajo po spletu. Sledi-
jo vstopnice, tehnika oziroma elektronika in knjige. V zadnjih mesecih, 
v času omejitev, je opaziti bistveno povečanje spletnega nakupa živil. 

Je pa res, da nakupovalne navade pogojuje tudi kraj bivanja. Spo-
mladi, ko smo za nekaj časa doma ostali skoraj vsi, so bili med naj-
bolj prodajanimi proizvodi kvas, moka in druge sestavine za peko kru-
ha, gospodinjski aparati ter kasneje vrtno orodje in športne naprave. V 
mestih je bilo več naročanja hrane na dom. 

SPLETNO NAKUPOVANJE HITRO IN ENOSTAVNO
Člani mlade družine Peklar iz Mozirja so na spletu naročali že pred 

epidemijo novega koronavirusa. Sprva hrano za pse in mačke, knjige, 

V zadnjih dveh desetletjih so se naše življenjske navade 
bistveno spremenile. Nekateri bi rekli poenostavile. Odprla 
so se spletna nakupovalna središča, z različnimi ponudni-
ki spletnih nakupov in dostavo na dom. Življenje se je eno-
stavno preselilo na splet. Na njem danes raziskujemo, išče-
mo odgovore, naročamo hrano na dom, koristimo in naroča-
mo storitve na daljavo. 

INTERNET JE SPREMENIL NAŠE ŽIVLJENJE, TUDI NAKUPOVANJE

Dostavimo tudi na dom!
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zlasti tiste v angleščini, pa tehnično in raču-
nalniško opremo ter pisarniški material, nekaj 
malega tudi športne opreme, v času epidemi-
je pa redno živila. 

»Tovrstno naročanje je enostavno, hitro in 
prihrani veliko časa. Ker smo doma v kraju, ki 
nima veliko specializiranih trgovin, je to tudi 
najbolj praktično, da se nam ni treba vozit npr. 
v Ljubljano,« je povedala mama Vesna.

Pri Gošnikovih z Ljubnega se zadnje me-
sece odločajo za domače pridelke in izdelke 
iz zgornjesavinjskih kmetij (jogurti, kruh, mo-
ka, suhomesni izdelki …), ki jim jih prav tako 
dostavljajo na dom. 

PREDNOSTI IN SLABOSTI SPLETNE 
TRGOVINE

Enostavnost, dostopnost, možnost hitre 
primerjave izdelkov, predvsem pa cen, pe-
stra ponudba, to so glavni razlogi, zaradi ka-
terih se ljudje vse pogosteje odločajo za sple-
tne nakupe. Glavne slabosti pa kupci vidijo v 
tem, da izdelka pred nakupom ne morejo fi-
zično otipati, okušati, povonjati, preizkusiti … 
To lahko storijo šele, ko je le-ta dostavljen na 
njihov naslov. Manj zaupljivi kupci se bojijo 
prevar in poneverb.

PONUDBA Z DOSTAVO NA DOM
S politiko skrbnega in zaupanja vrednega 

partnerja so kupcu nasproti stopili pri Kme-
tijski zadrugi Šaleške doline, kjer ob telefon-
skem nakupu na brezplačni številki ponujajo 
tudi brezplačno dostavo na dom. Vid Jerčič iz 
marketinga je povedal, da razvijajo tudi kla-
sično spletno trgovino. 

Na kmetiji Spodnji Strmčnik iz Luč po do-
govoru s kupcem želeno blago (domače jo-
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gurte, mladi sir …) dostavijo tudi na dom. Povpraševanje po njihovih 
domačih izdelkih se je v zadnjih mesecih precej povečalo. 

Enako opažajo na kmetiji Klemenšek v Solčavi, kjer so se odločili 
svoje suhomesnate izdelke (klobase, želodec, ocvirke …) ponuditi kup-
cem v avtomatih. Ob že obstoječem v Mozirju so spomladi, ob prvem va-
lu epidemije, dodali še enega v Nazarjah in tudi tam je prodaja dobra.

SKRBI NA STRAN
Z nakupovanjem po spletu in dostavo na dom prihranimo čas, ze-

lo primerno je tudi za ljudi, ki iz takega ali drugačnega razloga sami 
ne morejo po nakupih. Vas skrbi, da zelenjava, sadje ali meso ne bo-
do sveži ali da naprave ne bodo delovale? Pomislite na to, da si naše 
trgovske verige in lokalni ponudniki zagotovo ne želijo nezadovoljnih 
strank, kajti konkurenca je enostavno prehuda.

Urška Ernecl
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Spletni nakup v 
praksi

Kako v praksi poteka nakup preko spleta? 
Od ponudnika do ponudnika je nekaj odsto-
panj, a v večini so si koraki precej podobni:

1. V spletni trgovini se je treba najprej 
registrirati oziroma prijaviti, v kolikor ste že 
registriran uporabnik. Za registracijo vnesete 
osebne podatke in dobite po telefonu potrdit-
veno kodo, s katero dokončate prijavo. 

2. Izdelke lahko izbirate po različnih 
merilih, npr. ugodno ponudbo, po blagovnih 
znamkah ali po vrsti izdelka. Sproti jih names-
to v nakupovalni voziček nalagate v virtualno 
košarico, ki jo lahko kadarkoli pregledate in 
tudi izbrišete izdelek, če ste si premislili gle-
de nakupa. 

3. Ko izberete vse, kar potrebujete (vse 
z vašega nakupovalnega listka), greste k vir-
tualni blagajni. 

4. Pred plačilom je po navadi potrebno 
izbrati način prevzema blaga, možnosti sta 
dostava na dom ali osebni prevzem v trgovi-
ni. Če izberete dostavo na dom, morate pri ne-
katerih ponudnikih izbrati še želeni dan in čas 
dostave. Dostava je pri nekaterih ponudni-
kih brezplačna, spet drugod pogojena z viši-
no plačila. 

5. Na koncu izberete še način plačila. 
Vsega 10 do 15 minut vašega časa je pot-

rebno, da opravite svoj prvi nakup. Za vse 
naslednje pa manj kot pet minut, če že ima-
te pripravljen nakupovalni listek. In kar je 
zelo pomembno: naročilo na spletu lahko 
oddate dopoldne, zjutraj, zvečer, v nedeljo 
ali ko je praznik, torej kadarkoli, ko imate 
čas.

PREDNOSTI ZA VSE GENERACIJE
Časi se res hitro spreminjajo. Če je še ne-

davno veljalo, da so spletni nakupi domena 
mladih, se danes tudi starejši vse pogosteje 
odpravijo po nakupih z miško. Spletno naku-
povanje ni le modna muha, v situaciji, kakršni 
smo se znašli letos, ima ta oblika nakupova-
nja veliko prednosti za vse generacije. Sta-
rejšim z omejeno mobilnostjo spletno naku-
povanje v dnevno sobo pripelje izložbena ok-
na vseh trgovin, ki so zanje težje dosegljive, 
hkrati pa je velika prednost tudi za vse tiste, 
ki jim za obisk fizičnih trgovin preprosto pri-
manjkuje časa.
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Dobro je imeti banko, ki te podpira v vseh razmerah

Postanite del NLB poslovne skupnosti in izkoristite 6-meseč-
no brezplačno vodenje poslovnega paketa Osnovni in Celoviti 
za nove stranke. Svetovalci za podjetja v NLB vam bodo pomagali 
izbrati paket, ki najbolj ustreza vašim potrebam.

• www.nlb.si/podjetja
•  www.nlb.si/poslovna-mreza-podjetja

Trenutne gospodarske razme-
re podjetjem prinašajo veliko ne-
gotovosti, nove izzive in zahteva-
jo razmislek o tem, kako naprej. 
Dobro je, če imate ob sebi banko, 
ki sledi trendom, ki vas skuša 
razumeti in vas lahko podpre tudi 
v teh zahtevnih časih. S celovitimi 
rešitvami in s strokovnimi nasve-
ti, ki jih lahko ponudi banka, boste 
izzive lažje premagovali ter ohran-
jali stabilnost vašega poslovanja.

Pravi nasvet v celotnem 
življenjskem ciklu podjetja in v 

vseh okoliščinah
Vsako podjetje za svoje poslo-

vanje potrebuje poslovno banko. Je 
finančni partner na celotni poti va-
šega podjetja in vas lahko podpre 
ne le z bančnimi storitvami, ampak 
tudi s podjetniškimi nasveti, ki vam 
lahko pomagajo pri iskanju rešitev 
za finančne izzive poslovanja. 

V NLB postavljajo danes sveto-
vanje v središče poslovnega od-
nosa s podjetji, kot pojasni Mar-
tina Dežman, svetovalka za pod-

jetja v Poslovanju za mikro podjetja 
v NLB: »V NLB poslovni pristop te-
melji na svetovalcih za podjetja, ki 
spremljamo vaše poslovanje, dobro 
poznamo lokalno podjetniško okol-
je, v katerem poslujete, in vam nu-
dimo celovito obravnavo na enem 
mestu. Iz celovitega nabora banč-
no-finančnih storitev vam poma-
gamo izbrati prave rešitve ter po-
nudimo brezplačen podjetniški na-
svet, ki temelji na znanju, strokov-
nosti in izkušnjah. Razumemo tež-
ko likvidnostno situacijo, v kateri 
ste se znašla podjetja, in vam bo-
mo z veseljem prisluhnili. Pomaga-
li vam bomo pogledati na posel tu-
di iz drugih zornih kotov, razmisliti o 
pomembnih okoliščinah in skupaj z 
vami poiskati najustreznejšo pot za 
premostitev likvidnostnih težav.«

Poslovni paketi z naborom 
storitev, ki jih podjetja najbolj 

potrebujete
Osnovne storitve, ki jih podjetja 

najpogosteje uporabljate in potre-
bujete za sodobno poslovanje, so v 

NLB združili v NLB Poslovna pa-
keta Osnovni in Celoviti. Obliko-
vana sta tako, da vam poenostavi-
ta pregled nad stroški in pocenita 
vsakodnevno opravljanje bančnih 
storitev. Tako v paketu za določeno 
število prejetih in izvedenih plačil 
mesečno na primer ne plačujete 
provizij. Paket lahko dopolnite po 
svoji izbiri s storitvami s popustom 
in drugimi ugodnostmi. Med njimi 
je NLB Poslovna kartica Master-
card s polovično članarino za prvo 
leto, ki jo odslej lahko tudi dodat-
no zavarujete za primer izgube 
ali kraje. 

Oba paketa vključujeta napred-
ne digitalne storitve, ki omo-
gočajo nemoteno poslovanje tu-

di v času omejevanja fizičnih sti-
kov. Večino bančnih storitev lah-
ko opravljate brez obiska posloval-
nice v e-banki NLB Proklik ali mo-
bilni banki Klikpro, s prodajnim 
mestom POS pa svojim strankam 
omogočite varno brezstično plače-
vanje s karticami ali mobilno de-
narnico NLB Pay. V času večjih 
likvidnostih potreb je za podjetja 
dobrodošla možnost sklenitve Hit-
rega kredita in Hitrega limita v 
Klikpro, do likvidnostnih sredstev 
pa lahko hitro pridete tudi s pro-
dajo terjatev v spletni aplikaciji 
E-odkup terjatev. Za nujne banč-
ne storitve so vam 24 ur na dan, 
vse dni v letu na voljo tudi banč-
niki na video klicu.

Oglasi, Iz občin

ANALIZA PODATKOV PRIKAZOVALNIKA HITROSTI V LUČAH

Število vozil narašča, poprečna hitrost ostaja enaka

Na občini so pripravili analizo podatkov zadnjih petih let 
prikazovalnika hitrosti na vstopu v Luče iz smeri Solčave. 

(Foto: arhiv Občine Luče)

Prikazovalniki hitrosti so dokaza-
no učinkovito sredstvo za zmanjša-
nje hitrosti v naseljih in izven njih. 
Eden takšnih je nameščen tudi na 
vstopu v Luče iz smeri Solčave. Na 
občini so pripravili analizo podatkov 
zadnjih petih let in jo na svoji sple-
tni strani delili z uporabniki.

POVPREČNA HITROST 54 
KILOMETROV NA URO

Prikazovalniki beležijo hitrost in 
količino prometa, zbrani podatki pa 
lahko služijo kot osnova za analize 
ter predloge, ki prispevajo k izboljša-
nju prometne varnosti. Prikazovalnik 

prvo izmerjeno hitrost vozila prika-
že tik pred tablo, ki označuje začetek 
naselja Luče na razdalji 60 metrov. 
Vozil, ki so počasnejša od 15 km/h, 
merilec ne beleži, prav tako bele-

ži samo vozila, ki prihajajo v Luče iz 
smeri Solčave, zato je izračun števi-
la vozil enak dvakratniku izmerjenih 
vrednosti. Povprečna izmerjena hit-
rost vozil je bila od leta 2016 do 2019 
bolj ali manj konstantna in je znaša-
la nekaj več kot 54 km/h.

LANI POVPREČNO 1.071 VOZIL 
DNEVNO

Iz podatkov prikazovalnika hi-
trosti izhaja, da število vozil na-

rašča iz leta v leto. V letu 2016 je 
v Luče pripeljalo 194.414 vozil, torej 
je bilo skupaj na cesti 388.828 vo-
zil. To pomeni povprečno 1.062 vo-
zil na dan. V letu 2018 je bilo vozil 
448.698, povprečno 1.229,3 vozila 
na dan. V letu 2019 je bilo na cesti 
390.918 vozil, kar pomeni povpreč-
no dnevno 1.071 vozil. Za leto 2017 
ni primerljivega podatka, ker manj-
kajo meritve za 4 mesece.

NAJVEČ PROMETA AVGUSTA, 
NAJMANJ FEBRUARJA

Največji dnevni promet vozil je 
prikazovalnik hitrosti zabeležil 15. 
avgusta 2017. Na ta dan je bilo na 
cesti 3.646 vozil. Tudi sicer je av-
gust prometno najbolj obremenjen 
mesec, najmanj prometa pa bele-
žijo v februarju, saj je to najkrajši 
mesec in mrtva turistična sezona. 

Pa še ena zanimivost, najmanj 
prometa je bilo aprila letos, sku-
paj 22.924 vozil oziroma 790 vozil 
na dan. Vendar ta mesec ne odraža 
realne slike, ker je bil promet okr-
njen zaradi razglašene epidemije.
PRIKAZOVALNIK UPOŠTEVA TUDI 

HITRE KOLESARJE
Pri tem je potrebno upoštevati, 

da so med podatki o vozilih lahko 
zajeti tudi kolesarji, ki peljejo več 
kot 15 km/h. Na drugi strani se lah-
ko zgodi, da prikazovalnik ne bele-
ži avtomobila, ki pelje v koloni za 
večjim vozilom. 

Barbara Rozoničnik

Malo nad 54 km/h
je povprečna hitrost vozil, ki so 
se pripeljala v Luče iz solčavske 
smeri od leta 2016 do 2019.
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V LOGARSKI DOLINI SANIRAN VODOVOD

Nemotena oskrba s 
pitno vodo

V Logarski dolini je zaključena sanacija vo-
dovoda. Obnova je potekala v dveh fazah, pro-
jekt pa je bil sofinanciran iz naslova dodelitve 
sredstev za sofinanciranje investicij po zakonu 
o financiranju občin v vrednosti nekaj manj kot 
70.000 evrov.

ZAJETJE IN REZERVOAR 
Občani v Krajinskem parku Logarska dolina 

so imeli velike težave z oskrbo s pitno vodo, za-
to je Občina Solčava leta 2018 pridobila gradbe-
no dovoljenje za sanacijo vodovoda. Na podlagi 
izdanega dovoljenja so v prvi fazi zgradili zajet-
je in rezervoar. 
NOVE VODOVODNE CEVI IN SANIRAN CESTNI 

ODSEK
V drugi fazi so položili 465 m vodovodnih cevi 

za pitno vodo in sanirali skoraj 400 metrov dolg 
odsek ceste, kjer so cevi položene v cestno te-
lo. Nove cevi so napeljane od zajetja do Eko hiše 
Na razpotju do kmetij Plesnik in Lenar ter Kmeč-
ke hiše Ojstrica.

Barbara Rozoničnik

NAZARJE

Župan obiskal grob častnega občana 

Župan Matej Pečovnik je položil cvetje na 
grob Jožeta Horvata – Jakija. (Foto: MR) 

Ob dnevu spomina na mrtve je župan obči-
ne Nazarje Matej Pečovnik na krajevnem po-
kopališču obiskal grob umetnika Jožeta Horva-
ta – Jakija, položil cvetje in se tako poklonil spo-
minu na pokojnega častnega občana. Grob dru-
gega častnega občana Aleksandra Videčnika v 
Mozirju bo župan obiskal po končani epidemi-
ji covida-19. Nazarska občina po smrti Horvata 
in Videčnika trenutno nima nobenega častne-
ga občana.

NK

DEOS CENTER STAREJŠIH GORNJI GRAD

Likovna kolonija izvedena doma, slike bodo končale v centru

Člani društva Gal so stanovalce seznanili s 
slikarskimi tehnikami. 

Stanovalci centra so oktobra prisluhnili predavanju o Kulturnem društvu likovnih 
ustvarjalcev Zgornje Savinjske doline Gal.

Zavod Aktivna starost je že drugo leto zapo-
red v sodelovanju s Kulturnim društvom likov-
nih ustvarjalcev Zgornje Savinjske doline Gal in 
DEOS Centrom starejših Gornji Grad organiziral 
likovno kolonijo. Program je sofinancirala tudi 
Občina Gornji Grad. Načrtovano je bilo, da se bo 
program odvil v obliki srečanja, ki bi potekalo v 
večnamenskem prostoru centra starejših, a so 
ustvarjalci zaradi epidemije novega koronaviru-
sa ustvarjali kar doma, stanovalcem pa so svoje 
delo predstavili na kratkem obisku.

PREDSTAVITEV DRUŠTVA IN DELA
Likovna kolonija naj bi se predvidoma izved-

la v drugi polovici maja oziroma začetku junija, a 
se iz znanih razlogov ni. Program se je tako odvil 
v obliki srečanja na lokaciji pred centrom 13. ok-

tobra. Nekaj stanovalcem so se skladno z upo-
števanjem navodil NIJZ o omejevanju druženja 
pridružili člani društva Gal. Za stanovalce cen-
tra so pripravili kratko predavanje o samem dru-
štvu in o prestavitvi različnih tehnik, s katerimi 
ustvarjajo.

UMETNINE BODO KONČALE V CENTRU
Zaradi prepovedi druženja so udeleženci 2. li-

kovne kolonije ustvarjali v domačem okolju. De-
la bodo predvidoma razstavljena v prostorih 
društva na Rečici ob Savinji v prostorih Medge-
neracijske borze in kasneje v galerijskih prosto-
rih avle centra v Gornjem Gradu. Po zaključeni 
razstavi bodo dela prenesena v bivalne prosto-
re centra.

Štefka Sem, foto: arhiv centra
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FOTOGRAFSKA RAZSTAVA MATIJE TOMCA V VELENJU

Ob jubileju hospica poudarili 
pomen in vlogo prostovoljcev
Slovensko društvo Hospic je v Ve-

lenju odprlo potujočo razstavo Ma-
tije Tomca 25 let dodajamo življe-
nje dnevom – začetno usposabljanje 
prostovoljcev. Z njo so obeležili četrt 
stoletja svojega delovanja. 

Tomc se aktivno ukvarja z mo-
dno in umetniško fotografijo zad-
njih pet let. Njegove fotografije so 
del modnih zgodb in reklamnih 
člankov za različne modne revije. 
Za sabo ima pet samostojnih raz-
stav doma in v tujini. 

Razstava prikazuje različ-
na občutja in aktivnosti udele-
žencev usposabljanja za prosto-
voljce. Z usposabljanjem si na-
mreč ti pridobijo teoretična zna-
nja s področij nege bolnika, od-
nosa do smrti, umiranja in žalo-
vanja. Z razstavo so organizator-
ji želeli poudariti pomen in vlogo 
prostovoljcev ter spodbuditi tudi 
druge, da se jim pridružijo pri nji-
hovem delu.

Marija Šukalo

ZAVOD ZA GOZDOVE SLOVENIJE, OBMOČNA ENOTA NAZARJE

Javna razgrnitev gozdnogospodarskega načrta v Solčavi
V oktobru so bile javna razgrni-

tev in javne obravnave gozdnogo-
spodarskega načrta gozdnogo-
spodarske enote (GGE) Solčava, 
ki obsega celotno občino Solčava 
(katastrske občine Logarska doli-
na in Solčava). Lastniki gozdov so 
lahko s svojimi pripombami, pre-
dlogi ali mnenji aktivno sodelova-
li v postopku sprejemanja načrta.

NAČRT VELJA ZA OBDOBJE OD 
2020 DO 2029

Gozdnogospodarski načrt je iz-
delan za vse gozdove (7.938 ha) v 
gozdnogospodarski enoti Solčava, 
ki se prostorsko ujema z območ-
jem občine, velja pa za obdobje od 
leta 2020 do 2029. V gozdnogospo-
darskem načrtu je opisano stanje 
gozdov, analizirano preteklo gos-
podarjenje ter opredeljene funkci-
je gozdov, ki določajo način gospo-
darjenja z gozdovi. 

CILJI GOSPODARJENJA
V GGE Solčava so poudarjene 

ekološke funkcije na površini 5.874 

ha gozdov, proizvodne funkcije na 
površini 3.177 ha gozdov in socialne 
funkcije na površini 570 ha gozdov. 
Po obravnavi pripomb in predlogov 
na svetu nazarske območne eno-
te bo določen predlog gozdnogo-
spodarskega načrta, ki gre v potrje-
vanje na ministrstvo za kmetijstvo, 
gospodarstvo in prehrano. Na pod-
lagi ovrednotenja funkcij gozdov so 
v gozdnogospodarskem načrtu do-
ločeni cilji gospodarjenja ter usme-
ritve in ukrepi za njihovo doseganje.

PRIPOMBE IN PREDLOGI LE S 
STRANI METROPOLITANE

V času javne razgrnitve so pre-
jeli samo pripombe Metropolitane 
za gozdove v lasti Nadškofije Lju-
bljana, je povedal predstavnik na-
zarske območne enote ZGS Vid 
Preložnik. Pripombe se nanašajo 
na razne naravovarstvene in dru-
ge omejitve, zlasti pa je po njiho-
vem mnenju zaradi povečevanja 
rizika pri gospodarjenju potrebno 
povečati možni posek, ki bi v go-

spodarskih gozdovih moral pre-
segati prirastek. V osnutku načrta 
se zaradi postopnosti pri saniranju 
katastrofalnega vetroloma, ki moč-
no presega vse do sedaj znane uj-

me, niso odločili za takšno poviša-
nje možnega poseka. Pripombe in 
predloge bo obravnaval svet na-
zarske enote.

Štefka Sem

IZBOR NAJSKRBNEJŠEGA LASTNIKA GOZDA ZA LETO 2020 NA GOZDNOGOSPODARSKEM OBMOČJU NAZARJE 

Alojz Kaker najskrbnejši lastnik v Lučah
Že vrsto let na nazarski območni 

enoti Zavoda za gozdove Slovenije 
izbor za najbolj skrbnega lastnika 
gozdov pripravijo tako, da po kra-
jevnih enotah izberejo pet kandi-
datov, ki jih predstavijo na osrednji 
prireditvi območne enote v okviru 
obeleževanja tedna gozdov. Med 
njimi potem posebna komisija iz-

bere najskrbnejšega lastnika ob-
močja. Letos je ta prireditev zaradi 
novega koronavirusa odpadla, za-
to bodo kandidate predstavili v Sa-
vinjskih novicah.

Na krajevni enoti Luče so za 
najbolj skrbnega gospodarja v le-
tošnjem letu izbrali Alojza Kak-
ra iz Krnice. Alojz si je z ženo Bri-
gito dom ustvaril na manjši kme-

tiji, kjer so se jima skozi leta prid-
ružili še otroci Martina, Aleksan-
dra in Luka, ki so se že vsi poda-

li na samostojno življenjsko pot, a 
še vedno radi pridejo h domačemu 
ognjišču. 

Z INTENZIVNO NEGO OKREPIL 
GOZD

Njihova kmetija obsega skup-
no 28 ha površin, od tega prevla-

dujejo gozdovi, skupaj jih je 24 ha, 
kar za gorski svet ni veliko. Z nji-
mi so že predniki intenzivno gos-

podarili. Pred leti se je Alojz odlo-
čil gozdovom nameniti prepotreb-
no skrb za njihovo nego z name-
nom izboljšanja vitalnosti, stabil-
nosti in kakovosti. Ob vzornem so-
delovanju z Zavodom za gozdove 
Slovenije se je posvetil intenziv-

ni izvedbi gojitvenih in varstvenih 
del, ki jih je, skladno z načrti in pro-
gramom, opravljal leto za letom. 
Hkrati je zmanjšal obseg sečenj. 
S takšnim načinom gospodarjenja 
je gozd postal vitalnejši in odpor-
nejši, lesna zaloga se je v tem času 
skoraj podvojila. 

POSEBNO SKRB NAMENJA 
GOZDNIM PROMETNICAM

Vsa dela v gozdu Alojz opra-
vi sam. Sečišča po končani seč-
nji in spravilu lesa so vzorno ureje-
na, posebno skrb in pozornost na-
menja urejenosti gozdnih prome-
tnic. Vlake so vedno skrbno pre-
kopane, samoiniciativno čisti tu-
di dražnike na gozdni cesti v Lis-
jakovc. Tudi drugim Alojz rad pri-
skoči na pomoč, žena Brigita po-
leg tega, da dela na domačiji, ho-
di še v službo, saj je njuna kmeti-
ja premajhna za preživetje brez do-
datnega zaslužka. 

Tekst in foto: Alja Žunter

24 hektarjev gozdov
je na Kakerjevi kmetiji, ki 
obsega skupno 28 ha površin.

V dvoje gre vse lažje in lepše – Alojz Kaker z ženo Brigito.
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TRGATEV V FAJFARJEVEM VINOGRADU V KOLOVRATU NAD LJUBIJO

Letina ostala neokrnjena od ptic in štirinožnih plenilcev

Zelo dober pridelek modre frankinje Tatjane in Mihe Fajfarja v 
Kolovratu obeta odlično vino.

Z vsemi omejitvami in previdno-
stnimi ukrepi glede covida-19 so v 
soboto, 31. oktobra, z maloštevilni-
mi trgači v Fajfarjevem vinogradu 
v Kolovratu obirali grozdje mod-
re frankinje in rumenega muškata. 
Vinogradnik Miha Fajfar je trgatev 
odlagal zaradi neugodnega vre-
mena, končno pa je dočakal deset 
sončnih dni, ko se je sladkorna sto-
pnja grozdja nazadnje le popravila. 

LETINA OSTALA NEOKRNJENA
Mošt od 713 trt modre frankinje 

in 560 trsov rumenega muškata je 
dosegel 82 oziroma muškata 81 Öe, 
kar je nekaj pod povprečnimi leti-
nami. Vzrok temu je vpliv za vino-
gradništvo neugodnega vreme-
na, a je ob skrbni negi in zaščitnih 
ukrepih letina ostala neokrnjena 
od ptic in štirinožnih plenilcev.

ZGODOVINSKI VINOGRAD V 
KOLOVRATU

Na posestvu Tatjane in Mihe 
Fajfarja so leta 2006 posadili mod-

ro frankinjo, leto za tem še rumeni 
muškat. Obe vrsti na sončnem juž-
nem pobočju dobro uspevata. Mi-
ha je omenil, da je tod in vse do 
Radmirja ter celo do Solčave pred 
katastrofalnim propadom trte v 
Evropi po trtni uši v letu 1885 vin-

ska trta (šmarnica, jurka, izabela 
in kvinton) v manjših vinogradih in 
brajdah dobro uspevala. Prvi pra-
vi in uradni vinograd z žlahtno trto 
pa so posadili številni njuni prija-
telji in člani Društva vinogradnikov 
Šmartno ob Paki. Ta je edini gospo-

darsko pomemben nasad vinske 
trte v naši dolini in pomemben del 
turistične kmetije vinotoč Fajfar iz 
Slatine. 

ČE JO IMAŠ RAD, DOBRO 
RODI

Ob letošnji trgatvi je Fajfar še 
povedal, da drži vinogradniški pre-
govor, da trta rodi in dobro toči le, 
če jo imaš rad. S strokovnim de-
lom in uspehi kletarjenja dokazu-
je, da ima trto zares rad. Zato je tu-
di v Zgornji Savinjski dolini in širše 
prepoznaven član srednje velikih 
vinogradnikov, ki kot vitez Evrop-
skega reda vitezov vina širi zna-
nje in vinsko kulturo tudi na našem 
območju. V Mozirskem gaju je že 
desetletje zaupanja vreden skrb-
nik trte potomke, v zadnjem ča-
su pa zelo pomaga pri vzgoji dveh 
žlahtnih trt Vinogradništva Steyer 
z znamenitim dobrodelnim Alojzi-
jevim vinom. 

Tekst in foto: Jože Miklavc

OSNOVNOŠOLEC VID ČEPLAK IZ NAZARIJ LICITIRA ŽOGO S PODPISOM GORANA DRAGIČA

S skupnimi močmi za boljši jutri Vida Ropiča
Vid Čeplak iz Nazarij je lani z li-

citacijo košarkarske žoge s podpi-
som Gorana Dragića pomagal dru-
štvu Palčica Pomagalčica, ki je zbi-
ralo denar za malega Krisa, a mu je 
licitator žogo pustil. Zato se je štiri-
najstletnik odločil, da licitacijo po-
novi in sredstva nameni Vidu Ropi-
ču s Ptuja, 16-letniku s cerebralno 
paralizo. Njegova mama Vanja zbi-
ra denar za odkup hiše. Kupnino za 
hišo so že zbrali. Zato se je osnov-
nošolec iz Nazarij odločil, da denar 
od licitacije nameni za zdravljenje 
in terapije Vida Ropiča.
ALI NE SLOVENIJA, DA ZMOREMO?!

»Ali ne Slovenija, da zmoremo?! 
Že večkrat smo to dokazali in tu-
di tokrat nam bo uspelo. Bodimo 
človek človeku. V prvi dražbi mi je 
žoga ostala in mislim, da je sedaj 
pravi trenutek, da jo dam naprej. 
S skupnimi močmi za Vidov bolj-
ši jutri, pošlji Vidu5 na 1919. Izkupi-
ček bo nakazan na račun društva 
Palčica Pomagalčica in dobrodelni 

škratki,« je sporočil Čeplak. 
Akcijo, ki poteka do jutri, 14. no-

vembra, do polnoči, je opazil tudi 
Goran Dragić. Nazarčanu se je ko-
šarkar javil preko posnetka in de-

jal, da je osnovnošolec zanj pra-
vi navdih. »Zato moram poskrbe-
ti, da dobiš moj dres iz reprezen-
tance. Lepo se imej, bodi zdrav še 
naprej in delaj dobra dela,« je bilo 

Dragićevo sporočilo, ki je tako Vida 
kot njegovo mamo spravilo v jok. A 
to so bile solze sreče. 

LICITACIJA MOŽNA DO 
14. NOVEMBRA DO POLNOČI
Do zaključka redakcije je bilo z 

licitacijo zbranih nekaj več kot pet 
tisoč evrov. Vsi tisti, ki še želijo li-
citirati, lahko to storijo vse do jut-
ri na Facebook strani Nine Čeplak 
Kos v komentarjih pod Vidovim vi-
deom.

»Zelo sem bila presenečena, da 
so Vidovo prizadevanje za pomoč 
soimenjaku s Ptuja opazili tudi na 
POP TV in me poklicali ter mi po-
nudili pomoč pri predstavitvi sino-
vega podviga. Nisem niti pričako-
vala, da bo vse skupaj tako odmev-
no. Lani je žoga dosegla vrednost 
400 evrov, letos pa je že presegla 
pet tisočakov. Kolikšna bo končna 
vrednost, bo mogoče videti šele po 
koncu licitacije,« je bila presene-
čena mama Nina.

Marija Šukalo

Nina Kos Čeplak in njen sin Vid sta povedala, da bo izkupiček 
od licitirane žoge s podpisom Gorana Dragića nakazan na račun 

društva Palčica Pomagalčica in dobrodelni škratki. 
(Foto: osebni arhiv Čeplak)
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V SPOMIN

Anka Rakun
1935 - 2020

Slikarka in likovna pedagogi-
nja Anka Rakun, rojena na Preva-
ljah leta 1935, je nekdaj poučeva-
la v Osnovni šoli Mozirje in podru-
žnični osnovni šoli Rečica ob Savi-
nji. Znanje je predajala z veliko ža-
ra in predanosti številnim genera-
cijam, njeni učenci pa so v njej pre-
poznali prijazno in srčno učiteljico. 

Bila je uveljavljena tudi kot ama-
terska likovna ustvarjalka, ki se je 

s svojimi deli predstavljala tako na 
samostojnih kot na skupinskih raz-
stavah širom po Sloveniji in v tujini. 
Njena likovna dela so bila na ogled 
tudi v domačem kraju. Likovnemu 
snovanju se je posvetila po upoko-
jitvi in posegala po različnih likov-
nih tehnikah.

Bila je soustanoviteljica in prva 
predsednica Kulturnega društva 
likovnih ustvarjalcev Zgornje Sa-
vinjske doline Gal, ki domuje v re-
čiški občini. Njen prispevek in delo 
v društvu še danes odpirata njiho-
vim članom številna vrata v svet vi-
zualnih umetnosti, za kar so ji ne-
izmerno hvaležni. Ankina navide-
zno majhna dejanja so rodila ve-
like zgodbe. Za svoje delo je leta 

2003 prejela nagrado skupne Ob-
čine Mozirje za likovno umetnost. 

Neizbrisen pečat je pustila tu-
di v rečiškem turističnem društvu, 
kjer je vrsto let kot članica uprav-
nega odbora društva s svojimi iz-
kušnjami obogatila njegovo delo. 
Sodelovala je pri organizaciji šte-
vilnih likovnih in narodopisnih raz-
stav ter skrbela za kakovostno iz-
vedbo prireditev. Z znanjem in ide-
jami je pomagala tudi drugim dru-
štvom. Z umetniškim udejstvova-
njem po Sloveniji in v sodelovanju 
z društvi je uspešno promovirala 
domačo občino, za kar je leta 2014 
prejela naziv častna občanka obči-
ne Rečica ob Savinji.

Tekst in foto: Marija Šukalo

30 LET OD KATASTROFALNIH POPLAV V ZGORNJI SAVINJSKI DOLINI

Prvi znanilki hudih ujm so v zadnjih desetletjih sledile 
še druge poplave

V začetku novembra so se go-
tovo številni Zgornjesavinjčani 
spomnili katastrofalnih poplav, ki 
so v četrtek, 1. novembra 1990, pri-
zadele Slovenijo, najhuje pa prav 
Zgornjo Savinjsko dolino. Od tak-
rat je minilo 30 let, dolino pa je pri-
zadelo še nekaj obsežnih poplav v 
letih 1998, 2007, 2009, 2010, 2012 in 
2017.

LETA 1990 JE BILO NAJHUJE V 
LUČAH

Novembrska poplava izpred tri-
desetih let ostaja globoko v zaves-
ti ljudi tudi zato, ker danes vemo, 
da je bila pravzaprav znanilka hu-

dih ujm, ki uničuje vse na svoji poti. 
Takratne poplave so najbolj opus-
tošile Luče z okolico in Ljubno ob 
Savinji. Do jutranjih ur 1. novembra 
je Lučnica že odnesla vse mostove 
in brvi, do poldneva pa prestopila 
bregove tudi v samih Lučah. Zve-
čer se je v Podveži, le dva kilome-
tra nad Lučami, sprožil zemeljski 
plaz in zajezil strugo Lučnice, v ne-
kaj urah je nastalo 150 metrov širo-

ko zajezitveno jezero z okrog mili-
jon kubičnih metrov vode. Naravni 
jez v Podvolovljeku se je naslednji 
dan utrgal in voda je znova pusto-
šila po domovih Lučanov ter ogro-
žala celotno dolino.

ŠKODA OCENJENA NA 892 
ODSTOTKOV BDP OBČINE 

Tudi na Ljubnem so ostali brez 
glavnega mostu, veliko opustoše-
nje je naredila tudi Ljubnica. V Mo-
zirju  je bil poplavljen ves Mozirski 
gaj in velik del Lok. V Nazarjah je 
največjo škodo utrpelo podjetje El-
kroj, velika škoda je bila tudi v ta-
kratnih podjetjih MGA Nazarje in 

GLIN Nazarje. Hudo prizadeto je bi-
lo celo Zadretje, tam je bilo moč-
no oškodovanih 135 gospodinjstev. 

Po kasneje zbranih podatkih je 
bilo razvidno, da je bila škoda v na-
ši dolini res ogromna, sploh v pri-

merjavi s preostalo Slovenijo. V 
Zgornji Savinjski dolini je bila oce-
njena na 892 odstotkov bruto do-
mačega proizvoda (BDP) občine, 
medtem ko je bila povprečna ško-
da po celotni Sloveniji ocenjena na 
20 odstotkov BDP.
PRED 10 LETI POPLAVE NAJBOLJ 
PRIZADELE ZADREČKO DOLINO

Septembra letos je minila še ena 

okrogla obletnica poplav v naši do-
lini. Le dan pred obletnico hudih 
poplav iz leta 2007, v petek, 17. sep-
tembra 2010, so visoke vode znova 
ogrozile Zgornjesavinjčane in nji-
hovo lastnino. 

A pred desetimi leti so popla-
ve najbolj prizadele Zadrečko do-
lino. Reka Dreta je v noči na so-
boto in nedeljo močno poplavlja-
la. V občini Gornji Grad so največje 
preglavice delale poplavljene ces-
te, v Šmartnem ob Dreti je voda za-
lila cesto pri gasilskem domu. Vso 
svojo moč pa je Dreta pokazala v 
vaseh krajevne skupnosti Kokar-
je. Poplavila je polja med Pustim 
Poljem in Kokarjami in sam cen-
ter vasi Potok, kjer je bilo nekaj hiš 
ogroženih, k sreči voda ni dosegla 
bivalnih prostorov. 

Medtem ko je Dreta prestopala 
bregove na vsej svoji poti, je Savi-
nja kljub močno napolnjeni strugi 
naredila precej manj škode. V pri-
merjavi z ostalo Slovenijo se je le-
ta 2010 povodenj za našo dolino 
končala veliko bolje kot za števil-
ne druge predele v Sloveniji, kjer 
so hude poplave ogrozile ne samo 
prebivališča ljudi, ampak tudi nji-
hova življenja.

Tatiana Golob

V prvih dneh po poplavi leta 1990 je bil dostop do poplavljencev v 
Podveži ob Lučnici mogoč le s helikopterjem. (Foto: Igor Modic)

Do jutranjih ur 1. novembra 1990 
je Lučnica že odnesla vse mostove 
in brvi, do poldneva pa prestopila 
bregove tudi v samih Lučah.
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BRANKA VIŽINTIN Z REČICE OB SAVINJI

Če se le da, ustvarja iz recikliranih materialov
Branka Vižintin z Rečice ob 

Savinji zelo rada ustvarja. Meni, 
da ni lepšega kot izdelati nekaj, s 
čimer nekomu polepšaš dan. De-
jala je, da je po duši umetnik, po 
poklicu pa fotograf. Živela je v raz-
ličnih krajih po Sloveniji in ker ra-
da potuje, jo je pot ponesla tudi 
do daljne Avstralije. Tam je skoraj 
leto dni spoznavala tehnike obde-
lave lesa in si pridobivala različ-
ne izkušnje. 

PROSTI ČAS IZKORISTI V 
POPOLNOSTI 

Svoj prosti čas izkoristi do zad-
nje minute. Izdeluje nakit, plete ko-
šare, v roke vzame tako pletilke kot 

kvačko, loti se tudi predenja in bar-
vanje volne, sede za šivalni stroj ali 
oblikuje les.

RECIKLIRA, KAR SE LE DA
»Rada recikliram, kar se le da. 

Od tu izvira moje ustvarjanje iz pa-
pirja. Iz njega oblikujem perlice za 

Iz slednjih so nastale tudi kvač-
kane torbice in copati. Majice in 
hlače je namreč narezala na tra-
kove in iz njih kvačkala predmete. 

OD MODNIH DODATKOV DO 
IGRAČ

Rabljena oblačila so dobrodošla 
tudi pri šivanju modnih dodatkov 
in otroških igrač, v zadnjem času 

pa tudi obraznih mask za večkra-
tno uporabo. Tako dotrajani tekstil 
ali papir ne romajo v smeti, temveč 
so koristno uporabljeni. 

Pletilke je vzela v roke že kot pet-
letnica. »Sedaj najraje pletem pu-
loverje in jope za družino. Nekaj let 
nazaj sem se sama naučila kvačka-
ti in paleto izdelkov razširila na ka-
pe, nogavice, plašče, jope, igračke. 
Skratka, dela in idej nikoli ne zmanj-
ka,« je predstavila svoje delo Vižin-
tinova, ki jo je že od nekdaj zanimala 
predelava volne od prediva do nitke. 

UNIKATEN KOLOVRAT IZ 
ZAVRŽENE OTROŠKE MIZE IN 

IGRAČE
Zato se je lotila izdelave kolovra-

ta. Tudi pri tem ji je bilo vodilo reci-
klaža. Kolovratu, ki je nastal iz za-
vržene otroške mize, je dodala ele-
ktro motorček stare igrače. Ker je 
želela, da je volna ekološko pobar-
vana, je uporabila naravna barvila 
iz rastlin in plodov. 

»Materiala je veliko v naravi, za-
kaj ga ne bi uporabili. Samo vede-
ti je potrebno, katere barve so ob-
stojne, katere pa se sperejo,« je 
povedala. Svoje izdelke rada poka-
že javnosti na Facebooku pod bla-

govno znamko Artuna. Proces iz-
delave pokaže tudi na Youtubu. Sa-
ma posname izdelek od ideje do 
končnega izgleda. Posnetek po-
tem s posebnim programom obde-
la in objavi. 

»Ob ustvarjanju se zelo spro-
stim in uživam. Kvačkanje in ple-
tenje mi umirita duha in sta zelo 
dobra za obvladovanje stresa. Zato 
si le vzemite čas zase, tudi če samo 
pol ure na dan, malo ustvarjajte in 
se sprostite.«

Marija Šukalo

Branka Vižintin je po poklicu fotografinja, po duši umetnica. 
(Foto: Marija Šukalo)

Peresnica je izdelana iz recikliranega materiala. 
(Foto: osebni arhiv)

Ker rada prede, si je izdelala električni kolovrat. (Foto: osebni arhiv)

Igračo iz različnih odpadnih materialov so ji pomagali izdelati 
domači. (Foto: osebni arhiv)

nakit ali pletem košare. Nakit izde-
lujem tudi iz žice in rečnega kame-
nja,« je povedala in dodala, da so ji 
sinova in mož pomagali izdelati tu-
di lutke. Za njih so uporabili ploče-
vinke, stiropor, karton, volno in sta-
ra oblačila. 

»Sedaj najraje pletem puloverje 
in jope za družino. Nekaj let na-
zaj sem se sama naučila kvač-
kati in paleto izdelkov razširila 
na kape, nogavice, plašče, jope, 
igračke. Skratka, dela in idej ni-
koli ne zmanjka.«
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PLANINSKO DRUŠTVO REČICA OB SAVINJI

Bogat program obiskov gora skoraj v celoti realizirali
Planinsko društvo Rečica ob Savinji je letos 

poskrbelo za gibanje tako izkušenih planincev, 
ki se radi podajo v visokogorje, kot tudi upoko-
jencev, ki ne zmorejo zahtevnih tur.

Z UPOKOJENCI ODKRIVALI LEPOTE NAŠE 
DOLINE, Z OTROCI NA KUGLO

Ti so se družili na mesečnih pohodih pod nas-
lovom Odkrivamo lepote Savinjske in Zadrečke 
doline ter tako ob vodnikih obiskali različne bli-
žnje hribe v naši dolini. Vedo, da je gibanje po-
membno ne glede na starost, z bivanjem v nara-
vi pa si človek krepi odpornost. 

Ob vseslovenskem dnevu športa v septembru 
so se z otroki iz vrtca in njihovimi strokovnimi 
delavkami podali na Kuglo ter tako dodali svoj 
kamenček v mozaik dogodkov planinske zve-
ze v akciji Slovenija planinari. Pokazali so, da je 
potrebno že zelo zgodaj pričeti z rekreacijo in 
odkrivanjem lepot narave.

OD DOMAČIH VRHOV DO JULIJCEV IN 
PRIMORSKE

Rečiški planinci bi bogat program obiskov vi-
sokogorij v celoti realizirali, če jih ne bi ovirala 
epidemija novega koronavirusa v spomladan-
skem kot tudi sedaj v jesenskem času. Tako je 
bilo zadnje njihovo kolesarsko druženje od Moj-
strane proti Planici. 

Ob dvodnevnem obisku Krna so uživali v raz-
gledih na najvišje vrhove Julijcev in Kamniško-
-Savinjskih Alp. Na Slemenovi špici in Mali Moj-
strovki jim je razglede zastiralo megla in dežev-
no vreme. Vzdržljivost so preizkušali tudi udele-
ženci vzpona na Storžič preko Žrela, ki velja za 
eno težjih poti. Vreme jim je krojilo tako razgle-
de kot tudi zahtevnost poti pri obisku Martulj-
ških slapov in Rutarskega vršiča. Ob obisku Je-
rebice pa so ugotavljali, da ima ta vse, kar si lah-

ko planinec želi v visokogorju. Z Viševnika jim 
je razglede kvarila nevihta, pot pa jim je otežil 
dež, kar je terjalo izredno veliko previdnost pri 
hoji. Kakšni so primorski hribi, so ugotavljali na 
Čavnu in Malem Golaku. Obiskali pa so tudi do-
mače vrhove, in sicer Podvežak, Moličko plani-
no in Korošico. 

OBISKI GORA OB IZKUŠENIH VODNIKIH
Vsi ti obiski gora po besedah tajnice društva 

Olge Berložnik ne bi bili mogoči brez izkuše-
nih planinskih vodnikov, ki so planincem poka-
zali lepote gorskega sveta in jih osveščali, da 
je gibanje pomembno za zdravje in psihofizič-
no kondicijo. Prav tako so pohodnikom preda-
jali znanje o opremi in ravnanju na zavarovanih 
poteh, kjer so vsi pohodniki morali uporabljati 
ustrezno varovalno opremo. 

Marija Šukalo, foto: arhiv društva

Ob obisku Jerebice so rečiški planinci ugotavljali, da ima ta vse, kar si lahko 
planinec želi v visokogorju.

S kolesi so se podali iz Mojstrane proti Planici.

Ob dnevu športa so šli na Kuglo z najmlajšimi iz vrtca Lipa.
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STEKLA AKCIJA BOŽIČEK ZA EN DAN 

Zbirno mesto tudi na Rečici ob Savinji

Lani so v Medgen borzi na Rečici ob Savinji v akciji zbrali več kot 
petdeset paketov.

Kljub negotovim časom je letos 
ponovno stekla akcija Božiček za 
en dan. Z njim želi pobudnica ak-
cije Savina Goličnik narisati na-
smeh na obraze tako otrokom kot 
starostnikom. Darila bodo zbirali 
od nedelje, 8. novembra, do torka, 
2. decembra, na 60 zbirnih mestih. 
Med njimi je tudi Medgen borza na 
Rečici ob Savinji.

IZBOR NA SPLETNI STRANI
Vsi, ki bi radi postali božički, mo-

rajo obiskati njihovo spletno stran 
www.bozicekzaendan.si, se tam 

registrirati in si na seznamu izbra-
ti starostnika ali otroka, ki bi ga ra-
di obdarovali. 

POTREBNO SE JE DRŽATI 
PRAVILNIKA

Pravilnik določa, da mora darilo 
vsebovati nekaj za crkljanje, pripo-
moček za osebno higieno, nekaj za 
igranje, kos oblačila in nekaj slad-
kega ter nekaj za šolo. 

Akcija bo potekala po določi-
lih vlade in priporočilih NIJZ zara-
di epidemije novega koronavirusa. 

Tekst in foto: Marija Šukalo

GORSKA KOLESARKA MONIKA HRASTNIK 

Sezono si bo zapomnila po medalji in opravljenih 
številnih testih covid-19 

Med pomembnejšimi tekmami je ostalo nekaj časa tudi za franco-
ski pokal, kjer je Hrastnikova nastopila dvakrat.

Prva in največja dirka sezone za 
Moniko Hrastnik je bila v oktobru v 
Leogangu, in sicer svetovno prven-
stvo v gorsko kolesarskem spustu. 
»Vreme je bilo slabo, v finalni vožnji 
je na startu naletaval sneg, spodaj 
dež. Spodnji del je bil dejansko sko-
raj nevozen, ampak dirke niso od-
povedali, tako smo se morali prebi-
ti do cilja s čim manj padcev. Uspe-
la mi je zgoraj uspešna vožnja, spo-
daj pa glede na čas dokaj uspešna. 
Končni čas je bil za 3. mesto, tako 
da sem dosegla prvo medaljo na 
svetovnem prvenstvu za Sloveni-
jo v gorskem kolesarstvu v članski 
kategoriji. Ponosna!«

DIRKI NA POHORJU
Iz Leoganga se je karavana ko-

lesarjev odpravila na dve tekmi za 
svetovni pokal v Maribor. Na prvi 
dirki je deževalo in zaradi padca je 
bila peta, na drugi pa šesta, saj je 
naredila preveč napak v zgornjem 
delu proge. Bila je vesela, ker je lah-
ko tekmovala na domačem terenu, 
čeprav je bil pritisk večji kot drugje. 
Žal ni bilo tako veliko gledalcev ob 
progi kot lani zaradi vseh omejitev. 
KONEC SEZONE NA STOPNIČKAH

Zadnji tekmi za svetovni pokal 
sta bili na Portugalskem v Lousi. 
»Vreme je bilo boljše, na prvi dir-
ki sem bila sedma, na drugi pa pe-
ta z malim zaostankom. Proga mi 
je bila všeč, čeprav je bila zelo zah-
tevna. Ker smo imeli dve tekmi in 
posledično veliko voženj na zah-

Vrhunec sezone je bilo za Moniko Hrastnik tretje mesto na 
svetovnem prvenstvu. (Foto: osebni arhiv)

Monika za naslednje leto upa, da bodo dirke speljane brez zapletov 
in odpovedi. (Foto: osebni arhiv)

tevnem terenu, smo bili vsi zelo ut-
rujeni. Vesela sem bila, da sem za-
ključila sezono na stopničkah.«
SEZONA MASK IN COVID TESTOV

Med pomembnejšimi tekmami 
je ostalo nekaj časa tudi za franco-
ski pokal, kjer je Monika nastopila 
dvakrat. »Bilo je super videti ekipo 
po dolgem času in bil je dober tre-
ning za dirke, ki so sledile. Druga-
če je bila pa to čudna sezona, polna 
nekih pravil, ves čas smo morali biti 
v maskah, nič ni bilo druženja med 
ekipami. Za vsako dirko smo morali 
imeti dva negativna covid testa, ta-
ko da so mi veliko »šarili« po nosu,« 

je o sezoni, ki je ne bo pozabila iz 
različnih vzrokov, povedala Monika.

PODALJŠANJE POGODBE
»Letos mi poteče pogodba s 

francosko ekipo, vendar smo se 
dogovorili, da nadaljujemo sku-
paj. Za naslednje leto upam, da bo-
do dirke speljane brez zapletov in 
odpovedi. Kakšen teden še imam 
prosto, potem pa začnem trenira-
ti na polno za novo sezono,« je za-
ključila tretja s svetovnega prven-
stva in dodala, da bi se iz srca ra-
da zahvalila vsem, ki jo podpirajo, ji 
pomagajo in navijajo zanjo.

Štefka Sem
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PRIPOROČILA ZA VOŽNJO V ZIMSKIH RAZMERAH IN POZIMI

Z nedeljo bo nastopil čas obvezne uporabe zimske opreme 
v prometu

Od 15. novembra, ko bodo mora-
la imeti motorna in priklopna vo-
zila v cestnem prometu zimsko 
opremo, bodo policisti ob svojem 
rednem delu pri nadzoru cestnega 
prometa preverjali tudi opremlje-
nost vozil s to opremo.
USTREZNA ZIMSKA OPREMA ZA 
VARNO UDELEŽBO V PROMETU

Pozimi, ko so vremenske razme-
re nepredvidljive, morajo udele-
ženci v prometu, predvsem vozniki 
motornih vozil, računati na možne 
hitre spremembe voznih razmer. 
Ob spremenjenih voznih razme-
rah je temeljni pogoj za varno ude-
ležbo v prometu ustrezna zimska 
oprema motornega, pa tudi priklo-
pnega vozila, za kar morajo vozniki 
pravočasno poskrbeti.

Za zimsko opremo motornih vo-
zil štejejo pri dvoslednih motor-
nih vozilih, katerih največja dovo-
ljena masa ne presega 3.500 kg, 
in priklopnih vozilih, ki jih vlečejo, 
zimske pnevmatike na vseh kole-
sih ali poletne pnevmatike in v pri-
boru ustrezno velike snežne veri-
ge za pogonska kolesa ali verigam 
enakovredni pripomočki za po-
gonska kolesa. 

Pogoji za uporabo snežnih ve-
rig so izpolnjeni takrat, ko je na vo-
zišču toliko snega, da pnevmatika 
med vožnjo ne pride v stik s povr-
šino vozišča (za pnevmatiko ostaja 

snežena sled). Zimske pnevmati-
ke so tiste pnevmatike, ki imajo na 
boku proizvajalčevo oznako M+S 
ali 'M.S' ali 'M&S'.

PRIPOROČILA
Hitrost vozila zmanjšajmo in jo 

prilagodimo razmeram ter stanju 
vozišča. Povečajmo varnostno raz-
daljo med našim vozilom in vozi-
lom, ki vozi pred nami. Zavirajmo 
narahlo in po potrebi postopno, z 
večkratnim pritiskom na stopal-
ko. Ne spreminjajmo smeri vožnje 

sunkovito, saj vsako tako ravna-
nje lahko povzroči zanašanje vozi-
la. Podobno velja tudi za sunkovito 
speljevanje. 

Zelo pomembna je izbira pra-
vilnega prestavnega razmerja, 
ker lahko premajhna moč na po-
gonskih kolesih zmanjša učinko-
vitost vodenja vozila in onemo-

goči potrebne popravke smeri vo-
žnje, prevelika pa povzroči zdrsa-
vanje pogonskih koles in zanaša-
nje vozila.

Vozimo čim bolj enakomerno, 
brez premočnega pospeševanja 
ali zmanjševanja hitrosti. Posebej 
bodimo pozorni na izpostavljene 
dele ceste, kjer se pogosteje poja-
vlja poledica. Računajmo z daljšim 

časom potovanja, zato se od doma 
odpravimo prej kot običajno.

Pravočasno preverite pnevma-
tike, zavore, svetlobne naprave in 
zimsko opremo.
VARNE SAMO USTREZNE ZIMSKE 

PNEVMATIKE
Vozilo bo pravilno in dobro opre-

mljeno, če bomo upoštevali na-
slednja pravila. Štiri kolesa opre-
mimo z zimskimi pnevmatikami 
(''M+S'' ali ''M.S'' ali ''M&S''). Naj-
manj od 15. novembra do 15. mar-

ca naslednje leto imejmo zimske 
pnevmatike na vozilu. Tri milimetre 
mora biti najmanjša globina profi-
la zimskih pnevmatik. 

Samo zimske pnevmatike na 
vseh kolesih omogočajo uspešno 
speljevanje in pospeševanje, učin-
kovito zaviranje, nespremenjeno 
smer pri zaviranju in varno vožnjo 

skozi ovinke. Zaradi posebne sno-
vi pa bodo zimske pnevmatike tudi 
pri temperaturi pod 7 stopinj Celzi-
ja dovolj mehke, da bodo zagotovi-
le ustrezni oprijem tudi na suhi in 
nezasneženi cesti. 

Le zadostna globina profilov bo 
omogočila dobro odstranjevanje 
vode in brozge izpod koles ter sta-
bilnost v snegu in ledu. Kadar je na 
cesti več snega, priporočamo upo-
rabo snežnih verig. 

Za zimsko opremo štejejo tudi 
poletne pnevmatike na vseh štirih 
kolesih in ustrezne snežne verige, 
ki morajo biti v zimskih razmerah 
pravilno nameščene na pogonskih 
kolesih. Pri vozilih s štirikolesnim 
pogonom morajo biti snežne ve-
rige nameščene na kolesih zad-
nje osi. 
ZAVORE IN ZAVORNA TEKOČINA

Za varno vožnjo je nujno brez-
hibno delovanje zavor, zato redno 
preverjajmo gladino zavorne teko-
čine. Če se je rahlo znižala, je mor-
da vzrok obraba zavornih oblog, če 
se je naglo znižala, vozilo takoj od-

peljemo k mehaniku. Zavorno te-
kočino zamenjamo najmanj vsa-
ki dve leti.

LUČI TUDI PODNEVI
Uporaba luči podnevi je v Slo-

veniji med vožnjo z motornim vozi-
lom obvezna, prav tako kot v mno-
gih evropskih državah. Večkrat 
preverimo, ali na avtomobilu res 
delujejo vse naprave za osvetlje-
vanje ceste, označevanje vozila in 
dajanje svetlobnih znakov.

DRUGA ZIMSKA OPREMA
Priprava motornega vozila na zi-

mo naj zajema tudi pregled drugih 
naprav in opreme vozila: akumula-
tor, sistem za dovod zraka v vozilo, 
metlice brisalcev, klinasti jermen, 
sistem za dovod goriva, tesnila vrat 
in ključavnice na vratih ter pokro-
vu prtljažnika.

V avtomobil, pripravljen na zim-
sko vožnjo, spadata metlica in 
strgalo za čiščenje stekel. Preve-
rimo tudi brisalce, morda je guma 
natrgana ali drugače poškodova-
na. V posodi s tekočino za čišče-
nje vetrobranskega stekla naj bo 
dovolj tekočine, ki v mrazu ne bo 
zmrznila. Naprave za odtajevanje 
in sušenje vetrobranskega stekla 
ter naprave za ogrevanje in zrače-
nje morajo zagotoviti normalno vi-
dljivost skozi steklo. 

Pred daljšo vožnjo preverimo, ali 
imamo v rezervoarju dovolj goriva. 
Sneg lahko preseneti tudi zimsko 
službo in zgodi se, da vozilo z ne-
močnimi potniki obstane na cesti, 
zato tudi odeja v vozilu ne bo od-
več.

Pred vožnjo dobro očistite vsa 
stekla in poskrbite, da se z vozila 
ne bodo raztresali sneg, led, voda 
ali druge snovi.

NN

Kanali dezena pnevmatik, ki štejejo v zimsko opremo, morajo biti 
globoki najmanj 3 mm.

Zimske pnevmatike so tiste pnevmatike, ki imajo na 
boku proizvajalčevo oznako M+S ali 'M.S' ali 'M&S'.

Zaradi posebne snovi v gumi 
so zimske pnevmatike tudi pri 
temperaturi pod 7 stopinj Celzi-
ja dovolj mehke, da zagotavlja-
jo ustrezni oprijem tudi na suhi 
in nezasneženi cesti. 
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IZ POLICIJSKE BELEŽNICE Pride čas, ko bolečina
v blaženost se spremeni,
a telo je le lupina,
ko jo duša zapusti.

Kolikokrat začutim,
kako s toplino me zaliješ in
s svetlimi žarki obsiješ.
Takrat se žalost v veselje spremeni,
saj vem, da z mano si ti.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi drage žene, mamice, 
babice in prababice

Anke RAKUN
11. 4. 1935 - 1. 11. 2020

Iskrena hvala vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem, ki ste nam 
v težkih trenutkih stali ob strani.

Hvala vsem za darovane svete maše, cvetje in sveče.
Hvala gospodu župniku Davidu in pogrebni službi Morana.

Vsi njeni

•	 S	POLTOVORNJAKOM	ZAPELJAL	S	CESTIŠČA
Ljubija: 3. novembra ob 8.18 je v Ljubija poltovornjak zapeljal 

s cestišča in se prevrnil na bok. Posredovali so gasilci PGD Na-
zarje, ki so zavarovali kraj dogodka, odklopili akumulator na vozi-
lu, z vpojnim sredstvom sanirali razlite motorne tekočine in nudi-
li pomoč policiji ter vlečni službi. Poškodovanih ni bilo.

•	 NEZNANI	STORILEC	UKRADEL	MOTORNO	KOLO
Rečica ob Savinji: V noči na 2. november je neznani storilec 

na Rečici ob Savinji izpred stanovanjske hiše ukradel motorno 
kolo znamke Honda, tip CB 1000 RA, reg. št. CE ZC-13. 
•	 NA	GRADBIŠČU	PADEL	Z	LESTVE

Mozirje: 5. novembra v popoldanskem času se je na grad-
bišču trgovine v Mozirju zgodila delovna nesreča. V njej se je hu-
je telesno poškodoval delavec podizvajalca, ki je bil z reševal-
nim vozilom odpeljan na zdravljenje v Splošno bolnišnico Celje. 
Do nesreče je prišlo, ko je delavec z viličarjem zadel v steno. Na 
drugi strani stene je imel drug delavec prislonjeno lestev, s kate-
re je padel in se poškodoval. Zoper povzročitelja sledi kazenska 
ovadba na pristojno državno tožilstvo.
•	 VODA	V	VIKENDU

Rečica ob Savinji: 7. novembra ob 11. uri so v Grušovljah gasil-
ci PGD Grušovlje izčrpali vodo iz bivalnega vikenda.
•	 VLOMIL	V	TRGOVINO	IN	ODNESEL	NEKAJ	

(Foto: arhiv PGD Nazarje)

	 BREZALKOHOLNIH	PIJAČ
Radmirje: 8. novembra v zgodnjem jutranjem času so poli-

cisti prejeli obvestilo o sprožitvi signalno varnostne naprave v 
trgovini v Radmirju. Na kraju je bilo ugotovljeno, da je neznani 
storilec vlomil v trgovino skozi okno skladišča. Odnesel je nekaj 
brezalkoholnih pijač.

Ko se v tišini zavemo, da si odšla, 
nastane praznina, ki mira ne da. 
Iščemo te v nastali praznini, sanjah, 
z upanjem, da bi mogoče slišali tvoj glas, 
mogoče korak … 
Vendar za nas nisi odšla, ostajaš, 
ostajaš naš vzorni hrast, 
kakršna si bila celo življenje! 
Po tebi bomo merili stvarem pomen 
in tvojo pesem skušali peti za tabo,
a na koncu z grenko solzo le spoznamo, 
da ni več luči na oknu tvoje sobe. 

ZAHVALA
Ob boleči izgubi ljube mame, stare mame, prababice in tašče

Pavle KRAJNC 
iz Planine pri Ljubnem 

25. 5. 1934 - 20. 10. 2020

Iskrena zahvala vsem sorodnikom, prijateljem in sosedom, ki so 
nam kljub trenutnim razmeram ob izgubi naše Pavle izrekli sožalja in 
našli način kakršnekoli pomoči. Hvala bolnišničnemu osebju Slovenj 
Gradec, zdravnicama Ireni Roščić in Ani Lipnik Brinovšek, patronažni-
ma sestrama Poloni Fale in Angelci Šuster ter reševalni službi. Zahva-
ljujemo se tudi pogrebni službi Morana in gospodu župniku Martinu 
Pušenjaku za opravljeno maziljenje in pogrebni obred.

Vsi njeni
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Za razvedrilo

VESELI VSAKA V SVOJO STRAN 
Blanka Božič, podpredsednica KD Gal (levo), in županja občine 

Rečica ob Savinji Ana Rebernik na eni od letošnjih »korona« otvo-
ritev likovnih razstav Božičeve in društva Gal sta svoj pogled usme-
rili vsaka v svojo stran. Koga sta gledali, ni znano, sta pa se veseli-
li daril, ki sta jih prejeli. Božičeva šopek, Rebernikova likovno delo.

KOMAJ SO GA DVIGNILI
Tatjana in Miha Fajfar (levo) sta se vnovič izkazala kot donatorja 

nečesa dobrega za skupno najboljše. Rekordna bera njune potom-
ke najstarejše trte z Lenta je letošnjo jesen navrgla obilno bero. Kar 
en škaf prvokakovostnih grozdov modre kavčine na njunem domu v 
Slatini. Celotno bero, ki so jo težkooooo dvignili župan in podžupan 
sosednje občine Mozirje, (z desne) Ivo Suhoveršnik in Jože Jelen, 
ter odličen vinogradnik in mozirski trški viničar Miha, sta namenila 
za »županov vinček«. Ko je mošt krstil svet Martin, je izbrane razve-
seljeval odličen vin, so se muzali trije veseli brači.

DVA STA GA BRALA
Steyerjeva trsa v vinogradniškem vrtu v Mozirskem gaju tudi le-

tos nista ponudila pričakovanega pridelka za Alojzijevo vino. Na 
spominski Danijevi brajdi (po prerano preminulem skrbniku Daniju 
Grudniku) je zraslo nekaj več sladkih grozdičev, kot jih je bilo na vo-
ljo ob trgatvi. Dišeči traminec in radgonska ranina privabljata kune, 
kljunače in celo krščene berače že pred uradno simbolično trgat-
vijo. Sadjar in butični vinogradnik Lojze Plaznik (levo) in Dejan 
Grudnik sta imela ob letošnji trgatvi zares skromno, a častno opra-
vilo, Danilo Steyer pa bo malo čaral v kleti na Plitvici. 

MŠ

JM

JM
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Križanka, Informacije

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 47. številki SN

2020

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

MLADINSKA KNJIGA MESECA V KNJIŽNICI MOZIRJE

Katherine Applegate: 
 Drevo želja

Rdeči hrast je dvestoletno dre-
vo, ki nudi domovanje številnim ži-
valskim vrstam, prijetno senco in 
zatočišče tudi prebivalcem okoliš-
kih hiš. V življenju ljudi ima poseb-
no vlogo, saj ga kličejo Drevo že-
lja. Ljudje prihajajo od vsepovsod, 
da na veje obesijo trakove z želja-
mi. Staro drevo njihove želje razu-
me, saj je v dolgem življenju videlo 
že marsikaj, a ga današnji svet zna 
vedno znova presenetiti, tako nega-
tivno kot pozitivno. Roman, ki so ga 
odlično sprejele vse generacije, po-
udarja pomen prijateljstva, spreje-
tosti, upanja, spoštovanja in sožitja.
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Mali oglasi, Oglasi

◊	UREJANJE	IN	IZGRADNJA	OKOLICE
Gradnja gozdnih vlak ali cest, planiranje travnikov, iz-
delava dvorišč, meteorna ali fekalna kanalizacija, vgra-
dnja čistilnih naprav, izkopi za ceste, novogradnje, vo-
dovode, izdelava kamnitih škarp, mletje ruševin ali ka-
menja v nasipni material. Gsm 041/631-395.

TGM Janžovnik Aleš s.p., Zavodice 1, 3331 Nazarje.

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi 
vsa ostala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevo-
ze. Kvalitetno in poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Prihova 95, 3331 Nazarje.    

ŽIVALI – PRODAM
Prodam prašiče domače vzreje 
različnih tež, Andrejeva kmetija; 
gsm 031/509-061.
Svinjske polovice in prašiče za za-
kol, Fišar, Tabor; gsm 041/619-372.
Prodamo prašiče, težke od 120 do 
170 kg; gsm 031/832-520.
Mesnate prašiče od 100 do 150 
kg za nadaljno rejo ali zakol, z 
možnostjo dostave, prodam; gsm 
041/561-893.
Prodam bika limuzin, težkega 150 
kg; gsm 031/855186.
Kokoši nesnice, cepljene proti 
osmim boleznim, prodamo in dos-
tavimo; gsm 031/751-675.
Prodam prašiča, okrog 220 kg, ku-
hana domača hrana; gsm 031/289-
214.
Dve telici, stari 4 mesece, pašni, si-
mentalki; gsm 031/506-100.
Jagnje za zakol prodam; gsm 
041/371-976.
Prodam bikca simentalca, težke-
ga okrog 150 kg; gsm 031/765-605.
Prodam bikca RJ/LIM pasme, star 
6 mesecev, eko, pašni za zakol ali 
nadaljno rejo; gsm 041/843-995.
Prodam teličko ciko, staro 5 me-
secev, cena po dogovoru; gsm 
031/481-243.

Prodam tri bikce simental in telič-
ko, težko 200 kg; gsm 041/983-465.
Prodam bika limuzin, težkega 150 
kg; gsm 031/855-186.
Prodam kravo simentalko, doji-
ljo s teličko, in oslico, staro 6 let, 
oslička, starega 6 mesecev; gsm 
041/976-153. 

ŽIVALI – KUPIM
Kupimo krave in telice za zakol; 
gsm 031/832-520.
Kupim kravo, telico za zakol, dopi-
tanje in teličke, bikce nad 100 kg; 
gsm 031/533-745.

DRUGO – PRODAM
Prodam suhožamane obrezline za 
kurjavo, z možnostjo dostave na 
dom; gsm 041/463-490.
Prodam zimske gume z litoželezni-
mi platišči, m+s, 185/55 R15; gsm 
068/691-924.
Prodam zimske gume 205, 16 col, s 
platišči; gsm 041/881-746.
Strešne nosilce za golf VI, ugodno 
prodam; gsm 031/208-768.
Prodam suha, cepljena, klafterska 
drva – bukev, gaber, možen prevoz; 
gsm 031/229-154.
Mixer za poljščine, krompir, pesa 
itd, malo rabljen; gsm 070/870-321.

Hrast in macesen, razne debeline, 
prodam, cena po dogovoru; gsm 
040/362-591.
Prodam novo mesarsko klado iz je-
senovega lesa; gsm 031/800-852.
Prodam suha drva, bukev in jesen; 
gsm 031/698-055.
Prodam korenje, 50 kg, m. cena 1,5 
eur; gsm 041/297-949.

DRUGO – KUPIM
Kupim stare mopede in motorje to-
mos, puch, dele in štirikolesnike; 
gsm 068/692-652.

VOZILO – PRODAM
Traktor torpedo td 55, 4x4, l. 1990, 
kabina, kompresor, 2 x kiper, ventil, 

odlično ohranjen, 6.800 eur; gsm 
051/346-768.
Prodam mercedes benz vito 122, 
črne barve, avtomatik, 5 sedežev, 
tovorno vozilo, l. 5/2014, 195.000 
km, servisiran, možna tudi menja-
va; gsm 040/684-238.

DRUGO – PODARIM
Podarim gomolje dalij; gsm 
051/413-674.
Podarim kotno sedežno garnitu-
ro in dva fotelja; gsm 041/95-95-18.

NEPREMIČNINE
Mlada družina išče kmetijo v Zgor-
nji Savinjski dolini; gsm 031/297-
796.
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Oglasi
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